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Tervszerűbb készletgazdálkodás 

A vállalat 1989. évi terve

Talponmaradásunk csak javuló 
gazdálkodással bíztosítható

Éves termelési és gazdálkodási tervünket a bánya
üzemek rendelkezésre álló ércvagyona és a vájvégi 
létszám alapján állítottuk össze. Eszerint a saját ki
termelésű kőzet mennyisége közel azonos az elmúlt 
évi ténnyel: a III. és a IV. sz. bányaüzemben csök
ken, az V. sz. bányaüzemben emelkedik. A nyersérc- 
termelés mennyisége tonnában 5, fémben 10 százalék
kal csökken. A vágathajtás mennyisége közel azonos, 
a bányafúrás mennyisége emelkedik.A bányaüzemi termeléshez kapcsolódva csökken az ércosztályozás és a vegyi feldolgozás, valamint a fémtermelés és az export mennyisége is az előző évihez.Alaptevékenységünk éves termelési előirányzatának időarányos részét az első negyedévben túlteljesítettük. Ezt részben a fejtési és a vágathajtási teljesítmények javításával, részben a kieső munkaidő csökkentésével értük el. Nyers- ércterrnelési tervünket tonnában 102, fémben 107 százalékra teljesítettük. Termelési tervét mindhárom bányaüzem teljesítette. A bányaüzemi termeléssel lépést tartott az ércosztályozás és a vegyi feldolgozás.Éves exporttervünk 28 százalékát teljesítettük az első negyedévben. A túlteljesí. tésre szükségünk is volt, mert gazdálkodási körülményeink háromszázalékos többletexportot igényelnek, amelyet többletráfordítás nélkül, munkánk tartalmi mutatóinak javításával, a művelési és a feldolgozási veszteség, valamint az elszegényedés csökkentésével kell biztosítanunk. Legeredményesebb kiegészítő tevékenységünket, az értékesítésre beszerzett közvetlen anyagimportot fejlesztjük. E tevékenység eredménye jelentősen megemelkedik, elsősorban az ezirá- nyú előírások változása kő-- vetkeztében.Jelentősebb termelői kiegészítő tevékenységünk közül a bérfúrásnál és a műszergyártásnál termelés- növeléssel, az acélöntvény- és az Andó robbanóanyaggyártásnál mennyiségi szin- tentartás mellett árbevételnöveléssel számolunk. A fejlesztést e tevékenységeknél a minőségi munka javításával, a választék növelésével, szélesebb körű piackutatással kell biztosítanunk. Ma még kérdéses a műszergyártás előirányzott fejlesztése, mivel a bakonyái épületek átalakítása részben tervezési, részben kivitelezési okok miatt nem halad megfelelően, a gyorsított és összehangolt műszaki fejlesztési és kísérleti tevékenység szükséges ter

zatali hatásfok szintentar, tása csak a technológiai folyamatok és berendezések folyamatos korszerűsítésével biztosíthatók. Műszerfejlesztési programunk új gyártmányok termelésbe vonásával valósítható meg, • A termelési és a gazdálkodási körülményeink javítására irányuló kutatások mellett növekvő feladatként jelentkeznek a környezetvédelmi vizsgálatok is, lépést kell tartanunk az egyre bővülő, szigorodó követelményekkel.Létszámtervünk azonos az elmúlt évi ténnyel. A kiegészítő tevékenység nö- ; vetéséhez a szükséges létszámot belső átcsoportosítással kell biztosítanunk, i Az év elején megjelent rendelkezések szerint bértö-
(Folytatás a 3. oldalon)

Gazdálkodás,
platform-
szabadságÁprilis 6-án délután tartotta soronkövetkező ülését a vállalati pártbizottság. A napirendek fontossága és sokasága több órás testületi ülést ígért.A pártbizottsági ülés azzal kezdődött, hogy a testület tagjai felállással emlékeztek a közelmúltban elhunyt Bugyik Jánosra, a fegyelmi bizottság elnökére, a pártbizottság tagjára.Első napirendként személyi. kérdésekben döntött a pártbizottság. A jelölőbizottság hármas javaslatot tett a végrehajtó bizottság új tagjának személyére, így Laczkó László műszaki főosztályvezetőt, Mészáros István általános vezérigazgató-helyettest és Túri Gyula biztonságtechnikai osztályvezetőt javasolta. A választás a harmadik menetben hozott eredményt — jócskán akadt dolga az elnöklő Varga Jenőnek —. s Varga Mihály vezérigazgató helyére, a végrehajtó bizottságba, Túri Gyulát választották be a testület tagjai.A pártbizottság, érdemei elismerése mellett, nyugdíjba vonulása miatt felmentette Kisdaróczi Jánost a Mecseki Ércbányász felelős szerkesztői beosztásából, s egyetértett Kablár Jánosnak — eddigi munkája mellett — e tisztségbe való kinevezésével.

(Folytatás a 4. oldalon)

vezett új termékünk, a szkandium előirányzott mennyiségi és minőségi előállításához.Földtani kutatásunk a kis mélységben települő fúrólyukak útján kilúgozott lelőhelyek keresesésére irányul. Az e művelési móddal kinyerhető fém önköltsége lényegesen kisebb a mélyműveléssel termelt féménél, ezért csökkentené azt a jelenleg fennálló feszültséget, amely termelésünk gazdaságosságában jelentkezik. Bíztató reményeink vannak ilyen ércesedés felkutatására, de lelőhelyünk még nincs. A külszíni kutatás mellett folytatjuk a IV. és az V. sz. bányaüzemben az ércva. gyón növelésére irányuló földtani kutatást vágathajtással és bányafúrással.Beruházási tevékenységünket a folyamatban lévő létesítmények kivitelezése határozza meg. Az V. sz bányaüzem módosítottprogramjának a még rendelkezésre álló pénzügyi kerete mértékéig folytatjuk a klímatizációs telep kivitelezését, a 13/21-es vakak- na rakodóinak kiképzését és a centrális vakakna szerelvényezését. E munkákat pénzhiány miatt — a beruházási keret terhére — már nem tudjuk befejezni. Az V. sz. bányaüzem módosított beruházási programjával a fél év végével kell elszámolnunk. Folytatjuk az Ércdúsító üzem rekonstrukcióját, a különböző üzemrészek technológiájának korszerűsítésével, az osztályozástól a végtermék csomagolásáig, kiterjesztve azt a kiszolgáló üzemrészekre is.Műszaki fejlesztési tevékenységünk széles körű. A bányászati technológia fejlesztése során folytatjuk a szálban álló kőzetek tulajdonságainak vizsgálatát, a bányaszellőztetés, a klíma- tizáció és a porvédelem javítására irányuló vizsgálatokat, a fúrási és a robbantási technológia korszerűsítését. A bányászati tevékenység mélyülése következtében változik a kitermelt nyersére feldolgozási tulajdonsága, ezért az elért magasfokú fémkiho

Éljen a 100. munkásünnep!

Pablo Pica880 rajza. !
Gondolatok 1989. május 1-jén

Egy évszázada annak, hogy Párizs
ban a II. Internacionálé alakuló kong
resszusa 1890. május elsejétől világ
szerte a munkásság napjává nyilvání
totta ezt a napot.

1889. július 14-én a kongresszus 
résztvevői három év távlatában is úgy 
értékelték, hogy az 1886. május else
jén Amerika-szerte lezajlott általános 
sztrájk a 8 órás munkanapért igaz, jo
gos követelés volt. A tüntetés során 
meghaltak, megsebesültek, majd ezt 
követően a peres eljárások során ki
végzettek, bebörtönzöttek vére, szenve
dése nem merülhet feledésbe. A mun
kásvédelemért évről évre újból és új
ból ki kell vonulni az utcára.

Hazánkban a Magyarországi Általá
nos Munkáspárt mozgósította a ma
gyar munkásságot a nyolcórás munka
idő kivívására. A Népszava cikke — 
1889-ben — így fogalmazott: „Nyolc
órai munkaidő mellett a munkás nem 
képez többé munkaeszközt, hanem el
kezd ember lenni! A győzelem megér
demli a küzdelmet! Munkások, szer
vezkedjetek!” A magyar munkásság 
megértette az idők szavát. 1890. má
jus 1-jén a budapesti nagygyűlésen 
60 ezer munkás vett részt, és vidéken 
is voltak tüntetések. A Népszava má
jus 2-ai száma arról tudósított, hogy 
mindenütt „méltóságteljesen és rend
ben folyt le az ünnepély”. A későbbi 
évek május 1-jei tüntetései nem egy
szer véres összetűzésekkel jártak.

1945 óta május 1. hivatalosan is el
ismert, fizetett ünnep. Évtizedek óta 
békés felvonulást jelentő tavaszi ün
nep, „megrendelt” jó idővel, napsütés
sel, mely alkalmas arra, hogy a nyo
masztó, borongős téli napok után az 
egész napot családostól a szabadban 
lehessen tölteni.

De sajnos, a száz év előtti követelés 
ma is időszerű!

Igaz ugyan, hogy a hivatalos mun

kaidő napi 8 óra, heti 40 óra, évek óta 
szabad a szombat és a vasárnap. Te
hát, az is igaj, hogy igen nagyot lép
tünk előre.

Elődeink a „Iiármas nyolcasért” küz
döttek és eszijkbe sem juthatott, hogy 
ez a követelés „hiányos”. Nem gondol
hattak arra, hogy száz év múlva azt 
is hozzzá kell tenni, hogy a 8 órás 
munkából tisztességesen meg lehessen 
élni, gyerekeket lehessen nevelni, ta
níttatni; élni is lehessen a mai kor 
technikájával — majd pedig egy élet 
munkája után a nyugdíj biztosítsa a 
nyugodt öregkort.

A hobbikért valóban csak önkéntes, 
egészséges testmozgást jelentsen. Ne 
legyen gmk, melynek a „logikája” egy 
szervezett árutermelő társadalomban 
élő számára egyszerűen megmagyaráz
hatatlan. Ne arról olvashassunk sta
tisztikákat, hogy hányán nyomorodnak 
meg, halnak meg idő előtt a túlhaj
szoltságtól, fiataljaink hány százaléka 
narkós, hány család hullik szét, há
nyán élnek a társadalmi létminimum 
alatt...

Igazítsuk végre helyre az elmúlt év
tizedek olyan kificamodott fogalmait, 
mint például az, hogy az a nő, aki 
gyermekeit legalább néhány évig ma
ga szeretné nevelni, s nem akarja haj
nalban zsúfolt autóbuszon bölcsődébe, 
óvodába vinni, idegenekre bízni — ő 
pedig segéd-, vagy betanított munkát 
végezzen (mert állítólag ez a haszno
sabb) az nem dolgozik „csak” háztar
tásbeli, akit „eltartanak”.

Vagy például az a szólam, hogy a 
nyugdíjas „kapja” a nyugdíjat, a fiata
lok „eltartják”. így „sikerült” nálunk 
kiirtani az idősek tiszteletét...

És most hogyan tovább? Mi lesz igaz 
száz év múlva is? Mikor kezdünk el 
mi is, ebben a hazában „ember lenni”?

Müller Jánosné
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20:29
A fenti cím akár egy kézilabda-mérkőzés eredménye is lehetne, melyből kiderülhetne, hogy a vendégcsapat 9 gólos előnnyel utazhatott haza. Itt némiképpen másról van szó, bár a ha. sonlóság rendkívül csábító. , A vállalati szakszervezeti bizalmi testület legutóbbi ülésén felállt egy testületi tag és javasolta, hogy a szakszervezeti . bizalmiak szokásos évi továbbképzését — tekintettel a vállalat helyzetére —, szinkronban a lap egy másik helyén említett intézkedési tervvel, mely a vállalat ’89. évi gazdálkodási helyzetének javítására* született, egyszóval takarékossági okokból, ne Balatonfüreden, hanem — hasonlóan a műszakiak továbbképzéséhez — itt, Pécsett rendezzék meg. A bizalmi testület 20 tagja támogatta ezt a javaslatot, 29 ellenezte, 3 fő pedig tartózkodott. Ezzel a testület, a maga részéről, a témát lezártnak tekintette: irány BalatonfürediA döntéssel kapcsolatban több kérdés is megfogalmazódik. Milyen pénzből fedezik a résztvevők utazási, étkezési stb. költségeit? Vállalati, vagy szakszerve. zéti pénzből? Nem egészen mindegy. Ha vállalati pénzből, akkor ezt máshonnan, mondjuk a nyereségből kell a vállalatnak elvennie. Ha szakszervezeti pénzből, akkor a szakszervezeti tagok, egy-két százalék híján valamennyi dolgozó zsebéből. Ha a szakszervezeti aktivistáknak dukál a füredi továbbképzés, miért nem dukál ugyanígy az egyéb szakmáknak is. Vagy a szigorúbb takarékosság követelménye csak rájuk vonatkozik?A döntés megszületett. Három fő csupán nézőként vett részt a szavazáson. A mérkőzést 20:29 arányban a vendégcsapat nyerte...—k—
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Május 1-je programja8 órakor: Gyülekező a Kossuth téren, a Konzum bejáratánál. A MÉV koncert fúvós zenekara köszönti vállalatunk dolgozóit.9 órakor: Indulás a Széchenyi térre.9— 10 óráig: Térzene, beszélgetések, riportok a nagygyűlés résztvevőivel.10— 11 óráig: Május elseje köszöntése, az ünnep méltatása. Nagygyűlés. Elsőként Medveczky Antal, az SZMT vezető titkára szól, őt Angyal Ottó, a Magyarországi Szociáldemokrata Párt Pécs-bara- nyai ügyvezető elnöke követi, végül Koltai Dénes, az MSZMP Pécs Városi Bizottságának első titkára mond ünnepi beszédet.11.30 órakor: A Kossuth térről a MÉV dolgozói „Majális ’89” megkülönbözteté- sű különjáratokkal indulnak a Malomvölgyi Parkerdőbe. A különbuszok indulásának menetrendje. 11.30 óra: Kossuth tér (négyautóbusz) —Malomvölgyi
Reformszellemben, 
reális helyzettudattal

A városi pártértekezlet óta eltelt időszak eseményeiről, az akkor újjáválasztott testület eddigi te. vékenységéről és a jövő feladatairól tartottak sajtó- tájékoztatót a közelmúltban az MSZMP Pécs Városi Bizottságán.Koltai Dénes első titkár, valamint Kisbán Gábor, Varga Jenő és Szelestey György titkárok alapos, részletes helyzetértékelést adtak a gazdasági és társadalmi viszonyokról, sajátosságokról, a város kommunistái előtt álló feladatokról.Mint azt többször is hangsúlyozták, a pártbizottság és annak vezető tisztségviselői a reformfolyamatok meghatározó erőivé kívánnak válni. Valameny- nyien az átgondolt gazdasági és társadalmi reformok hívei, ebben látják a jövőt, hisz a toldozás-fol- tozás nem visz előre.A decemberi pártértekez-létén elhangzott program, az azóta történt változások miatt korrekcióra, átdolgozásra szorul, ezért a testület egy határozott, új programot szeretne készíteni, amely már a közelgő választásokra is előre mutat. A program kialakításához elsősorban reális helyzettudatra lesz szükség.Sok szó esett a sajtótájékoztatón a lakóterületi pártmunka hogyanjáról, mikéntjéről is. A városi lakóterületi pártszervezetekhez tartozó mintegy 2700 kommunista többsége nyugdíjas, sokat próbált, elkötelezett párttag. Munkájukra nagy szükség lesz a jövőben is, de a lakóterületi pártszervezeteket meg kell erősíteni. Ezzel párhuzamosan minőségi előrelépésre van szükség a mozgalmi munkában is, különös tekintettel a közelgő választásokra.

Parkerdő bejárata; 13 óra: Kossuth tér (négy autóbusz), megállók: Árnyas úti megálló, Sarohin úti ABC, 61-es busz végállomása, Malomvölgy.14 órakor: Nevelési Központtól (igény szerint).15 órakor: Nevelési Központtól (igény szerint).Vissza: 18, 19 és 20 órakor a Malomvölgyből a Nevelési Központig.A majális helyszíne megközelíthető még a kökényi járatokkal, melyek az alábbi időpontban indulnak az autóbusz-végállomásról: 10, 12.25, 14, 15.15, 16.25, 17.40, 19 óra. Vissza: 12.50, 14.35, 15.50, 17, 18.10, 19.40 óra.
12.30 órakor: Gyalogtúra 

indul a 61-es buszvégállo
mástól, a Pécs város hatá
rát jelző táblától, Malom
völgybe. A résztvevők út 
közben játékos sportvetél
kedőkön vehetnek részt.
A Majális ’89 programja(A „Papp-ház” I. sz. tó keleti oldala, sétaút északi kezdete közötti területen.)

A lakóhelyi politikai munka eredményesebbé tétele érdekében el kell készíteni a város politikai térképét. A mozgósításhoz, a politikai akciók eredményes megszervezéséhez elengedhetetlenül szükséges egy olyan nyilvántartás, mely a párttagok lakóhelye alapján készül. Egyébként ugyanezzel a céllal az év második felétől úgynevezett politikai központokat létesítenek a városban. Várhatóan 10—12 ilyen koordinációs központ működik majd. Ennek kapcsán megtudtuk, hogy a városi párt- bizottság egyetlen objektuma sem épült tanácsi pénzből, létesítésüket, fenntartásukat és felújításukat a párttagdíj és egyéb források fedezték és fedezik.A közelmúltban egyébként a városi pártbizottság létesített egy választási irodát is, amely a jelöltek kiválasztásával és felkészítésével foglalkozik majd.
N. G.

Emlékképek a „100”-ból
Megváltozott világunkban ünnepeink — ünneplé

sünk — sem maradhatott változatlan. Természetes ez, 
hiszen az ünnep soha nem lehet mentes a társada
lom gondjaitól, feszültségeitől még akkor sem, ha a 
szó hallatán először inkább az örömteli, felszabadult 
érzés jut eszünkbe. Hasonló érzést jelent a tavasz, a 
természet ébredése, májushónap közeledése is. Ki ne 
hallott volna már májust dicsérő szavakat, orgonail
latú emlékeket felidéző sóhajokat?

Május első napja immár századszor áll a figyelem 
középpontjában. A száz ünnepnap alig több, mint 
egyharmadáról van csak emlékem. Mégis, mi min
den történt e három évtized alatt!

Az óriásinak tűnő májusfa felállításával küszködök 
mozdulatai, majd a közös ünnep felejthetetlen élmé
nye a gyermekkorból.

Aztán az első felvonulás, melyet lovasok vezettek, 
amit akkoriban még mindig „lovas bandériumnak” 
tituláltak, őket követték a zörgő szekerek, aki csak 
tudott felkapaszkodott rájuk, és a menetet kerékpá
rosok zárták, a küllők közé fűzött színes krepp-papí
rokkal díszített járműveikkel.

Órákig vártunk húsz évvel ezelőtt a tűző napon, 
mire a Széchenyi téren végigvonulhattunk, mégis jól

éreztük magunkat társaink között. Nemrégiben egy 
ismerősömtől azt hallottam, vele másnap „elbeszél
gettek”, mert ő nem vett részt a felvonuláson. Érthe
tetlen az az igyekezet, amely a legszemélyesebb, be
lülről jövő érzéseket is irányítani szeretné, vagy pa
rancsszóra akarja vezényelni.

A Szalai András úton először a motorizált felvo
nulás, majd pedig a rohanó világ rohanó felvonulói 
lettünk.

Hányféleképpen ünnepeltük csak az elmúlt évben 
együtt és külön, régi szertartásokat elhagyva, vagy 
éppen felelevenítve. A politikai ünnepségek lassan 
már fél órára zsugorodtak az ünnep előtti napon. 
November 7-e, április 4-e után a „három a magyar 
igazság” jegyében várhatóan ismét tömegek vonulnak 
a határok felé...

A 100. május elseje megünneplésének színhelye is
mét a Széchenyi tér lesz Pécsett. A nagygyűlésen 
résztvevők hitet tesznek sorsunk, jövőnk iránti fele
lősség és tenniakarás mellett. A. majálisok pedig — 
reméljük — kellemes felüdülést jelentenek a családi, 
baráti, munkahelyi közösségeknek a hétköznapok ter
heinek elviseléséhez.

Dr. Roisz Andrásné

14 órakor: Hajómodell- bemutató a tavon (Ércbányász modellező klub).A színpadon 14—14.45 óráig: Fúvószene (MÉV koncert-fúvószenekar).14.45—16 óráig Németh János, a PNSZ művésze vezetésével gyermekprogramok: Játékos vetélkedők, játszóház, bűvész, sárkányépítés az Ércbányász modellező klub segítségével. (A sárkányépítő-verseny győztese Günther-sárkányt nyer.)16— 17 óráig: „Nevetni nem szégyen”, a PNSZ művészeinek műsora. Fellépnek: N. Szabó Sándor, Dévényi Ildikó, Unger Pálma, Moravetz Levente, Mitter- le Gábor.17 órakor: Repülőmodell- bemutató a tó környékén (Ércbányász modellező klub).17— 19 óráig: Modemtáncok bemutatója (pécsi amatőr együttesek).
Kitüntetések

V. I. Lenin születésének 
119. évfordulója alkalmából 
kimagasló agitációs cs pro
paganda tevékenységéért 
Kiváló Munkáért miniszteri 
kitüntetésben részesült Szé- 
kelyi Endre (IV. sz. bánya, 
üzem).

Az MSZMP Baranya 
Megyei Bizottsága eredmé
nyes agitációs és propagan
da munkájáért Elismerő 
Oklevelet adományozott 
Hegyi Józsefnek (Szolgálta
tó üzem) és Temesi Jenő
nek (V. sz. bányaüzem).

Felhívás!
A nagymarosi lakóterületi pártalapszervezet 

tagsága — figyelemmel kísérve a Bős—Nagyma
rosi Vízlépcső építésének vitáját és a beruházás 
leállítására szervezett kampányt — felelősségének 
tudatában aláírásgyűjtést kezdeményez a nagy
marosi vízlépcső építésének folytatása mellett és 
a népszavazás követelése ellen. A népszavazás a 
felelősség áthárítását, a beruházás leállítása pe
dig hazánk nemzetközi tekintélyének lejáratását 
jelentené. Álláspontunk az, hogy a megkezdett be
ruházás mielőbb fejeződjék be, természetesen a 
környezet védelmét biztosító valamennyi létesít
ménnyel együtt úgy, hogy az valóban az egész 
nemzet boldogulását szolgálja. Kérjük minden fe
lelősen gondolkodó magyar állampolgár támoga
tását.

Kérjük a vállalat azon kommunistáit és 
dolgozóit, akiknek helyeslésével találkozik e fel
hívás, az üzemi pártalapszervezeteknél található 
gyűjtőíveken aláírásukkal segítsék a megkezdett 
beruházást.

Politizáló ifjúságA márciusban megtartott vállalati KISZ küldöttértekezlet határozott úgy, hogy teljes jogú tagszervezetként ugyan továbbra is küld képviselőket a KISZ Baranya Megyei Bizottságába, ám regisztrált tagsággal a Magyar Dolgozók Ifjúsági Szövetségéhez jelentkezik be.— A MaDISz alakuló közgyűlésén a szövetség ideiglenes vezetőségének tagjává választották Varjú Lászlót, a KISZ MÉV Bizottságának titkárát, akit arról kérdeztünk, mi is történt az országos tanácskozáson.— A MaDISz tizenegy- ezer l'ős létszámmal azért jött létre, hogy a dolgozó fiatalok érdekképviseleti szerveként működjön — mondja Varjú László. — A március 31-ei alakuló közgyűlés megalkotta a szövetség programját, döntött a szervezeti szabályzat legfontosabb kérdéseiben, állást foglalt arról, hogy a döntéshozatal mechanizmusa milyen is legyen, és ideiglenes vezetőséget, valamint a KISZ XII. kongresszusára küldötteket választott.— Már a vállalati KISZ küldöttértekezleten is sok szó esett róla, hogy tevékenyen részt kívánunk venni a MaDISZ programjának kidolgozásában, formálásában. A közgyűlés végül is olyan programot alkotott,

amely találkozott a mi elképzeléseinkkel.— Szeretnénk megterem, teni az önálló politizálás feltételeit, ehhez azonban gazdasági függetlenségre lenne szükség, amelyet vállalkozások révén akarunk megteremteni.— A lakóterületi munkát tartjuk elsődlegesnek, de nyilvánvaló, hogy a fiatalokat elsősorban a munkahelyen lehet elérni, megtalálni. Politikamentes gazdaságot akarunk, de a különböző jogosítványok leadása, átadása csak úgy történhet meg, hogy a fiatalok érdekvédelme nem szenvedhet csorbát.— Az ifjúság érdekeit képviselve, aktívan részt kívánunk venni a szakszervezet munkájában. Ameny- nyiben tudunk éln; ezzel a lehetőséggel, az jó dolog, viszont, ha nem, akkor gyengék vagyunk.— Elképzelhetőnek tartjuk azt is, hogy idővel általunk fizetett, hivatásos képviselő révén is politizáljunk. Persze most, amikor a politikai intézmény- rendszer változásairól beszélünk, sok még a nyitott kérdés. Minden bizonnyal mérföldkő lesz a magyar ifjúsági mozgalom történetében és meghatározó döntéseket hoz majd a KISZ XII. kongresszusa is — mondotta elutazása előtt a KISZ MÉV Tanácsának titkára.
Nógrádi
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A vállalat 1989. évi terve
(Folytatás az 1. oldalról)megnövelést csak adózott nyereségből hajthatunk végre, erre szerények a lehetőségeink. Bérszínvonalunkat létszámcsökkentéssel is növelhetjük, ezért keresnünk kell a munkaidő célszerű kihasználásának lehetőségeit. Csökkentenünk kell a munkaerő-forgalmat, a munkaidő-kiesést, javíta. ni kell a munka szervezettségét. Fokozott figyelmet kell fordítanunk a megváltozott munkaképességű dolgozók, valamint a bányászati keresetkiegészítési rendszerbe tartozó dolgozók átképzésére, vállalaton belüli hasznos foglalkoztatottságukra.Létszámunk az első negyedévben közel három százalékkal csökkent, ezzel az e téren jelentkező mini. mális követelmény feltéte
Fokozatosan az élre

A vállalati brigádversenyben — a tavalyi évben végzett munkája alapján — az V. sz. bányaüzemi Zsigmondy Vilmos fúrós brigád érdemelte ki az első helyezést az egyéb brigádok kategóriában.Ennek még nagyobb súlyt ad az, hogy a fúrási részleg egy nagyobb hullámvölgyből lábalt ki. Az elő. ző évben az üzemi értékelés alapján ezüstkoszorút érdemeltek, most pedig ezt az elismerést csak fokozták. Így sikerült a fúrási részlegnek 123 százalékra teljesíteni tervét, amihez a szocialista brigád jelentő, sen hozzájárult.Báréit Antal fúrómesterrel, a brigád vezetőjével beszélgettem arról, hogy mi van e teljesítmény mögött. Elmondotta, hogy igen nehéz körülmények között dolgoznak, hisz gyakorlatilag ők az „első fecskék” a
N. I. Buharin—J. Preobra- 

zsenszkij: A kommunizmus
ábécéje,

A két ismert, nagy hatású 
bolsevik közgazdász és teore
tikus, Nyikolaj Buharin és 
Jevgenyij Preobrezsenszkij 
könyve több, mint fél évszá
zadig a sztálini idők „öröksé
geként” hozzáférhetetlennek 
számított egész Kelet-Európá- 
ban, pedig éppen ezen orszá
gok számára íródott elsősorban. 
Á könyv első megfogalmazása 
még 1919-ben készült. Mindé-

A közelmúltban vállalatunk vendége volt Borisz I. Sztukalin (középen), a Szov
jetunió magyarországi nagykövete. Felvételünk az V. sz. bányaüzemben tett láto
gatása során készült. Csöndör László felvétele

leit biztosítottunk. További lehetőségeket újabb tartalékok feltárásával kell megteremtenünk.Vállalati tevékenységünk legnehezebb feladatai a költséggazdálkodás terén jelentkeznek. Éves tervünkben fémtermelés csökkenésével számoltunk, azonos mennyiségű kőzettermelés mellett, ezért a fémtermelés fajlagos költségei megemelkedtek. A fajlagos költségnövekedés mellett az inflálódás is jelentős költségnövelő tényező, amelyet csak részben ellensúlyoz a rubelszorzó növekedése következtében jelentkezett vegyi dúsítmány árának emelkedése.Felettes szerveink ez évre csökkentették az állami támogatás mértékét, az állami támogatás mértékének csökkenése, a fajlagos költségek növekedése, gazdál

termelésbe állítandó szinteken és ekkor még valóban kissé zordak ott a körülmények.A brigádmunkát nehezíti az, hogy a 20 fős kollektíva egyszerre több munkahelyen, akár több szinten is dolgozik. Ilyen körülmények között gond a gárdát összefogni és róluk informálódni. A vezető ezt úgy tudja igazán megoldani, hogy műszakváltáskor megjelenik a többi emberénél is. A brigád összetételét tekintve igen vegyes, 30 százaléka 30 év alatti. Ebből adódik, hogy azért kezdők is akadnak közöttük, ami újfent nehezebbé teszi azt, hogy eredményesen dolgoz-’ zanak. Azonban a munkatársak nagyon sokat segítenek egymásnak, főleg az újoncoknak, hisz mindenkinek érdeke a mielőbbi ösz- szeszokottság, majd az önálló munka. Tehát a betanítás nehézségeit is vállára

nekelőtt a szocializmus meg
valósításának és megvalósítha
tóságának kérdéseit veti íöi el
méleti szinten. Napjainkban, 
amikor számos fórumon a szo
cializmus mibenlétéről vitáz
nak, érdemes e probléma első 
rendszeres analízisét végre az 
olvasók elé tárni, hogy min

kodási körülményeinket rendkívül megszigorították. Ennek feloldását vállalati erővel nem láttuk megoldhatónak. Ezért kértük felettes szerveinket, hogy vállalati gazdálkodásunkat népgazdasági összefüggés, ben vizsgálják és biztosítsák a szigorított, de elviselhető gazdálkodás feltételeit. Kérésünket elbírálták, támogatásunk mértéke azonos az előző évivel. Látnunk kell, hogy talponmaradá- sunkat csak erőteljesen javuló gazdálkodás mellett biztosíthatjuk, amelyet széles körű, sokirányú intézkedéssel kell alátámasztanunk. E célt szolgálja éves gazdálkodási helyzetünk javítására kidolgozott intézkedési tervünk, amelynek teljesítéséhez összehangolt, szigorú gazdálkodás szükséges.
dr. Patla Károly

veszi a brigád, ami valóban nem egyszerű dolog, mert igen vegyes területről érkeznek ide a leendő fúrómesterek. Brigádvállalásukban szerepelt a balesetmentesség, amit sikerült is megtartaniuk.A munkaidőn kívüli brigádéletre a megszokottság a jellemző. Különösebben nem lógnak ki a sorból, de egy határozott színvonalat visznek, annak ellenére, hogy a brigádtagok közül sokan laknak vidéken.A további tervekről be-, szélgetve még sok mindenről esik szó. Többek között a szakmai megbecsülésről és az állandó visszatérő témáról, a pénzről. Továbbra is maximálisát akarnak nyújtani, mivel keresni így lehet igazán. Szeretnék mi-' nél jobban megközelíteni a vájvégi kereseteket, ehhez pedig valóban sokat kell nyújtani.
Lengyeltóti András

denki szembesülhessen azok
kal az eredeti célokkal, ame
lyek megvalósításáért a szocia
lista forradalom 1917-ben el
kezdődött.

A könyv az 1920-as években 
hihetetlenül népszerű volt, a 
világ sok nyelvén kiadták. A 
sztálini és a Sztálin utáni idők 
sem törölhették ki a marxiz
mus „emlékezetéből” e művet, 
melynek szerzői ma már is
mét elfoglalhatják helyüket a 
hagy forradalmár nemzedék 
panteonjában.

Tízenkílencet az alsóra

Kiegyenesedett a 9-es
A III. sz. bányaüzem 2- es szintjén a keleti akna közelében dolgozó csapatok a mai nap reggelén nemi panaszkodhatnak az osztóra. Annyi ugyanis az üres csille a feltörések alatt,, hogy győzzék csak megtol-; teni azokat, kérdés persze,; mi van a talonban, pontosabban a döntőben.A 72-es már javában szállít, de a 9-es csapaté üres és nem valószínű, hogy a mai műszakon; egyetlen csillét is megtöltenének, hisz nem lesz robbantás.A kétszemélyes brigád— Torma Attila csapatvezető és Dávid András segédvájár — így sem fog; unatkozni, ugyanis a pa- lánképítéstől a lutniszerelé- sig, a szkréperrögzítéstől a járóosztály véglegesítéséig van elég teendőjük.Amikor a feltörésfejbe érünk, épp a sűrítettlevegős fűrészgéppel szabnak méretre egy jókora fenyőgerendát.— Ügy egy hónappal ez. előtt jöttünk erre a munkahelyre — magyarázza a csapatvezető, miután a helyére kerül a palánk első eleme. —■ Olyan feladatot kaptunk, amelyhez hason., lót még egyetlen csapat sem végzett itt az üzemben. Az ilyen KPV-s iker. feltöréseknél, még amikor: a padozat be van szerelve, élő kőben hajtják ki az összekötő gurítókat. Most mj háló alatt csináltuk meg ezt az alsó szinti kitörést, és az összekötő gurítót.. Elég kényes munka az ilyen, így hát lassan, szinte araszolva haladtunk, de végül is elkészültünk vele. Holnap már ott a döntő' feltörésnél kezdünk egy gurítót adatra.Közben megérkezik Jobbágy Gyula bányamérő is. aki elégedetlenül csóválja a fejét a legutóbbi robbantás láttán. Némi csipkelődő vita után, melynek tárgyát főként az egyenes és egy kunkor alakú péksütemény fajta közötti különbség képezi, megállapodik a csapatvezetővel, hogy a jobb oldalon el kell hagyni egy keveset, a baloldalt pedig majd „megsneppere- lik”. Ez utóbbival egyébként Torma Attila is mélységesen egyetért, ugyanis, mint mondja, nem szeret kifli alakú gurítóból szállítani.Beszélgetésükből kitűnik, hogy most, amikor elkészültek az alsó szinti kitöréssel, még tizenkilenc méter gurítót kell hajtania a csapatnak a hónap végéig.— Megleszünk vele — fordul felém Dávid András.— Igaz, hogy minket inkább, mint feltöréshajtókat ismernek, de dolgoztunk már fejtésben is eleget. No, meg nem is tegnap jöttünk a bányához.— Idén januártól dolgozunk együtt a Bandival — veszi át a szót Torma Attila. — Régóta ismerjük egymást, sőt, nem egy műszakot lehúztunk már egymás mellett korábban is, így aztán hamar összeszok. tünk. Azt hiszem, a teljesítményünkre sem lehet panasz, hisz az első két hónapot százharminc százalékkal zártuk. Az alsó szinti kitörésre — mivel ilyet még nem csinált nálunk

Torma Attila csapatvezető (balról) és Dávid András 
segédvájár munkáját a sűrítettlevegős fúrógép is segíti.

Csöndör László felvételesenki — nem kaptunk szakmányt és mivel a hat havi átlag alapján fizettek, most vékonyabb volt a boríték. Ennek ellenére azt
„Mi van gyerekek, 
pihentettek.. ?

Mi újság a brigádmozgalomban? Sokat vitatott kérdés a mai időkben. Van, aki megkérdőjelezi: érdemes-e? Van, aki kitart mellette: van létjogosultsága, igen, mozgató erő.Így gondolta ezt az a hat fiatalember is, akik kiválva egy régebbi, összeszokott brigádból, valami újat akart, többet, együtt kívánt dolgozni, élni, tanulni, ösz- szefogva egy ifjúsági brigádban. Az anyagosztályos Neumann János ifjúsági brigád, akikről a fentiekben szó van.Volt egy elképzelés és volt hozzá lelkesedés. No, de jött a szomorú valóság. A megrögzöttséghez való mindenekfeletti ragaszkodás. Fiataljainknak lassan- lassan rá kellett jönniük, hogy nem tudnak újítani, ha nincs mellettük, mögöttük senki, s úgy érezték, semmibe veszik munkájukat.Itt van példaként a ranglétra: nem ismerték el jogfolytonosságukat. „Sebaj gyerekek!” kezdjük elölről: Szocialista brigád cím, zöld koszorú, bronzkoszorú stb., ahogy ez a nagykönyvben meg van írva.De teljes elképedéssel fogadták azt, hogy a brigádértekezleten meg sincs említve a brigád munkája, csak pár szóval annyi, „elérték a Szocialista címet”.

hiszem, nincs okunk panaszra, mert jövedelemadó ide, vagy oda, tisztességes munkával lehet itt keresni.
Nógrádi Gábor

Pedig a brigád igenis dolgozott. a brigádból négy fő tanulmányait folytatja, rengeteg a családos összejövetel, és gazdasági vezetőjük elismerése a brigádnaplóban jelzi munkájukat. Nem is beszélve társadalmi munkaórájuk számáról, amely elérte azon brigádok társadalmi munkaórájának számát, akik elnyerték az aranykoszorús fokozatot.De, mint azt az előzőek, ben írtam, a brigád szinte olyan, mintha nem is lenne. Ünnepségen kiosztották a címeket, de mégcsak említésre méltónak sem tartották a brigád nevét. Legalább pár szóban, hogy igenis vannak, dolgoznak és „szocialista ifjúsági brigád” lettek. Nem csoda hát, ha ezek után ezt a kérdést tették fel nekik az ünnep, ség után pár nappal: „Gyerekek, ti kiváltatok? Mi van most veletek, pihentettek ...?”.Nem pihentetnek, dolgoznak. És szeretnék, ha munkájukat elismernék, ha nem kellene mindig a „lépcsőrendszert” szem előtt tartani. Ha a munka lenne az értékelés alapja és nem az eltöltött idő. így légy lelkes ifjúság? Próbáld meg, talán a brigádmozgalomban is új szelek jönnek!
Rudolfné
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Minden napra 
egy adatszolgáltatás

1. A IV. sz. bányaüzemből a 
februári és a márciusi infor
mációban a következő problé
mákat vetették fel. A februá
riban: Nem kerülhet-e fizetés- 
képtelen helyzetbe a vállalat? 
A teljesítmények nem arányo
sak a fizetésekkel, az igen ma
gas személyi jövedelemadó 
miatt. Ezért lehetnek olyan 
■szélsőséges példák, hogy vala
kinek a III. körletben 90 ezer 
forint körüli összkereset mel
lett 20 ezer forint a kifizetett 
bére. A bércédulát is áttekint
hetőbbé kellene tenni, hogy a 
dolgozó kiismerje, hogy mit 
takar.A problémákra Böhm Ti
bor vezérigazgató-helyettes válaszolt.— A felvetett kérdés több problémát érint, amelyek nincsenek egymással összefüggésben. Egy részükre helyesebb lett volna mindjárt az üzánben megválaszolni, mert ott azonnal világosan be lehetett volna mutatni, hogy a felvetés téves. Tény az, hogy vállalatunk — mint minden bányavállalat — nehéz gazdálkodási feladatot hajt végre. Egyre növekvő anyagárak és emelkedő bérköltségek mellett kell szigorú költséggazdálkodást folytatnunk, takarékoskodnunk. Ennek érdekében állítottunk össze egy intézkedési tervet, melynek végrehajtása biztosíthatja, hogy vállalatunk ne kerüljön fizetésképtelen helyzetbe. A másik kérdés a bércédulákat érinti. E területen első ízben az áprilisi béreknél tudunk előbbre lépni, amikor a számítógépes bér- számfejtés már kellő begyakorlás és próbafuttatás után teljes biztonsággal beindulhat. A jövedelemadó kérdése újabb két kérdésre bontható. Valóban igaz, előfordult olyan eset, hogy bizonyos teljesítményen felül elgondolkodtató volt. hogy a magas jövedelemadó-kulcs sávjában érdemes-e tovább növelni a teljesítményt és így a keresetet. A jövedelemadó-kulcsok azonban ez év január elsejétől csökkentek. A csökkenés átlagosan mintegy 6 százalék körüli átlagos nettó jövedelemnövekedést eredményezett, melynek összege különösen a magasabb jövedelmeknél abszolút nagyságban is magasabb emelkedést jelentett.— A kérdés további része teljesen téves nézeten alapul. Minden számítás nélkül bárki megérheti, hogy lehetetlen az, hogy valaki 90 ezer forintos havi keresetből a jövedelem- adó miatt csak 20 ezer forintot kapjon kézhez. A példában felhozott III. körlett esetben a dolgozó január hónapban 84 833 forintot keresett. Mivel ebben az összegben 12 ezer forint munkaverseny-jutalom is volt, ezért kétféle módon kellett a jövedelemadót is számfejteni 30 309 forint és 6720 forint összegben (együtt 37 029 forint). A nyugdíjjárulék összege 8483 forintot tett ki, szakszervezeti tagdíjra 848 forintot vontak le, biztosításra 80 forintot, védőétel visszafizetésre 264 forintot és KST betét címén 1000 forintot. Ezen számok levonása után egyértelműen bizonyított, hogy nem lehet a kijáró bér 20 ezer forint. Az igazság az, hogy a kérdés felvetője elfelejtette megnézni, hogy a dolgozó hónap közben már két ízben felvett hóközi előleget, összesen 15 600 forint összegben és a KST betét is a fizetéséhez tartozik. Ha ezt így,

helyesen veszik figyelembe, akkor a két gyermek utáni családi pótlékkal együtt a felvett bér 41 469 forintot tett ki. Véleményem szerint, a jelenlegi nehéz és feszített gazdálkodási feladataink mellett helytelen ilyen torz példák felvetésével szinte a teljesítmények visszafogására irányítani a dolgozók figyelmét.
2. A márciusiban: A Kertvá

rosban lakók sérelmezik a hét
végi orvosi ügyelet megszünte
tését, mert a Lánc utca mesz- 
sze van és a 60-,as busz csak 
óránként jár.A sérelmekre dr. Szilas 
Anna, az Egyesített Egészségügyi Intézmények igazgató főorvosa és dr. Kiss 
Elemér, a Pannonvolán üzemigazgatója válaszolt:Dr. Szilas Anna: — A városi tanács tanácsülésen döntött a hétvégi orvosi ügyelet megszüntetéséről, mert olyan kicsi volt az igénybevétel, hogy az nem állt arányban a ráfordított költségekkel. A tanács kérte a Pannon Volánt, hogy javítsa a közlekedést a Lánc utcába.Dr. Kiss Elemér: — Magam is részt vettem azon a tanácsülésen, ahol döntés született az ügyelet megszüntetésére és a Pannon Volán felé elhangzott a kérés. A 60-as közvetlen buszjárat, 17.15 órától valóban csak óránként közlekedik, de semmiképp sem fogjuk sűríteni, mert nagyon kevés az utas. Átszállással azonban több járattal is oda lehet utazni.

3. Az V. sz. bányaüzem dol
gozói az alábbi kérdésre vár
nak választ: Március 2-án a 
rádió reggeli adása a mecseki 
szénbányák problémáival fog
lalkozott .és ott elhangzott, 
hogy korengedményes nyugdí
jazásra is van lehetőség. Válla
latunknál miért nem élnek ez
zel a lehetőséggel?A kérdésre Juhász Ká
roly munkaügyi osztályvezető válaszolt:— A foglalkoztatáspolitikai célú korengedményes nyugdíjazást az 52/1987. (X. 15.) MT. sz. rendelet szabályozza. A vállalat felszámolása, illetőleg más mó-; dón való megszűnése, to-j vábbá átszervezése esetén lehet a korengedményes nyugdíjazást igényelni. Az engedélyt a megyei tanács elnöke adja megfelelő feltételek esetén, amelyek a következők:— A vállalat megszűnésre, felszámolásra, vagy átszervezésre kerüljön. — Nem biztosítható a dolgozó megfelelő elhelyezése. — A dolgozó nőnek 25 évi, a férfinak legalább 35 évi szolgálati idővel kell rendelkeznie, s az adott vállalatnál legalább öt évi mun. kaviszonnyal. — a vállalatnak vállalnia kell az öregségi nyugdíjkorhatár eléréséig a megállapított nyugdíj átutalását a saját költsége terhére. — Természetesen az érintett dolgozónak is vállalnia kell a nyugdíjazást, s a munkahelyi szakszervezet egyetértése is szükséges.

4. Az Anyag- és áruforgalmi 
főosztály dolgozói kérdezik: 
Pécsett, az Irányi Dániel téri 
garzonházban sok lakás van 
üresen. Miért nem kaphatják 
meg a jogos igénylők?A kérdésre dr. Somogyi 
Béla, a városi tanács lakás- és helyiséggazdálkodási osztály vezetője válaszolt:— Minden megürült lakásnak megvan — a soros igénylők közül — a gazdája. A besorolt igénylők be- költöztetése most is folyamatosan megy, de a meg-

Örömmel olvastam az V. 
sz. bányaüzem műszaki al
kotó kollektívájának újítá
si javaslatát, mely szerint 
a munkásszállón pihenje
nek dolgozóink és csak az 
irodaházban legyen hivatal. 
Biztos forrásból tudom, 
hogy a vállalatvezetésnek 
is ez a célja, ők is tudják, 
kellenének a lakószobák, s 
nem kellene oly sok hiva
talnok. A csökkentésnek 
két módja van: a felesle
ges létszám fokozatos leépí
tése és a bürokrácia visz- 
szaszorítása.

Éppen ezeken elmélked
tem, amikor kezembe akadt 
a 7/1989. sz. vezérigazgatói 
utasítás a vállalat gazdasá
gi adatszolgáltatási rend
szeréről. A vaskos doku
mentumból a türelmes és 
figyelmes olvasó megtud
hatja az alábbiakat.

A vállalat különböző gaz

SzélvédőtágítóSzégyellem, de nem bírtam magamba fojtani az örömömet a minap, amikor a közlekedési minisztertől — vagy annak helyettesétől, erre már nem emlékszem — értesültem arról, hogy rövidesen én is autó- tulajdonos leszek.Ujjongva rohantam a fürdőszobába, ahol feleségem éppen a kislányt fii- rösztötte és izgatottan újságoltam, hogy maholnap minden valamire való család már gépkocsitulajdonos lesz. Ezt maga a legilleté. kesebb nyilatkozta.A mindenféle hülyeségre fogékony, csaknem ötéves kislányom, rögvest meg is kérdezte, hogy mi az a maholnap? Netán már ma, esetleg holnap?Elmagyaráztam neki, hogy

A Ságvári Endre
Művelődési Iláz
májusi programjából

Színházjáró busz indul 13-án 
szombaton 17 órakor a kapos
vári Csiky Gergely Színház 
Othelló című előadására. Rész
vételi díj: 200 forint/fő. 
Harmadik Színház

A PNSZ, az MTV és a, Har
madik Színház közös produk
ciójában bemutatott Csipkeró
zsika című mesejáték további 
előadásai.

3-án délután 15.30 órakor, 7- 
én délelőtt 10 órakor.

Jegyek a PNSZ jegypénztá
rában vásárolhatók.
Vállalati rendezvények

13-án: MÉV—Csehszlovák
sporttalálkozó.
Ságvári Mozi

6-án és 7-én 16 órakor: Kaló
zok (francia film). Ifi órakor: 
’53 hideg nyara (magyar film).

13-án és 14-én 16 órakor: A 
dzsungel könyve (USA film), 
18 órakor: Ómen (USA film).

üresedéstől a beköltözésig hetek, esetenként hónapok is eltelhetnek különböző okok miatt. Az elhagyott lakást rendbe kell tenni, esetenként fel kell újítani, a soros igénylőt be kell hívni és a hivatalos ügyeket el kell intézni stb. Ezekből eredően az üres lakások látszólag gazdátlanok. Gácsi Mátyás

dasági egységei 36 szerv
nek és szervezetnek köte
lesek beszámoló jelentése
ket küldeni, jó évben 131 
félét, rosszabban 134 félét. 
Ez persze, nem ennyi je
lentés, hiszen 14 jelentést 
havi, 22-t negyedéves, 15-öt 
féléves, 64-et éves, egyet 
kétéves és kettőt ötéves 
rendszerességgel kell adni. 
Ezen kívül van 16 jelentés, 
melyet esetenként köteles 
küldeni a vállalat. Ha ez 
utóbbiakat úgy számoljuk, 
hogy évente csak egyetlen 
jelentésre kötelezett eset 
fordul elő — ami persze 
kizárt —, akkor már fej
ben is kiszámíthatjuk, hogy 
az év minden egyes napjá
ra, beleértve a szabadnapo
kat is, jut legalább egy je
lentés.

Ezek után mondja vala
ki, hogy sok a hivatalnok!

K. .1.

a bácsi, aki ezt mondta, nagyon tájékozott és bizonyára sokkal többet tud rólunk, mint mi magunk, hisz még a KSH jelentéseit is nyilván betéve ismeri.Még mielőtt azonban az ifjú hölgy megkérdezte volna mi az a KSH, berohantam tovább nézni a Híradót, mert ki tudja miért a KSH-ról a Sóhivatal jutott eszembe.Tévedtem. Nem holmi útsóról volt szó a továbbiakban, amely az autók alvázát fogyasztja csámcsogva, hanem a magyar sztrádákat koptató gépjárműveiéről.Mint jövendő autótulajdonos először teljesen kétségbeestem, hogy ezentúl már az autópályán is fizetnem kell.Ráadásul sokat, egy-egy alkalomra is legalább hétszáz forintot, de ha egyszer megveszek egy ilyen autópálya-használatra jogosító bilétát, már nem lehet gond.Annál is inkább, mert állítólag — ezt másnap az újságban olvastam — harmincöt féle matrica kerül majd forgalomba, amit a szélvédőre, vagy az én esetemben a szemüvegemre kiragaszthatok.Ezt a rendelkezést egyébként, mely az autópálya használati díjat „leszabályozza”, nagyon sokan bírálják. Én nem értem miért! Talán a matricák száma sok? Igaz, Murphy törvénykönyvében az olvasható a 114. oldalon, hogy: „Egyszerű összebonyolítani a dolgokat, de leegyszerűsíteni őket roppant bonyolult”.Ám az én fejem, egyelőre még nem fáj miatta. Majd talán ma, vagy holnap, esetleg maholnap, amikor sok-sok polgártársammal együtt iziben gépkocsitulajdonosok leszünk. Ígérem elönt majd a sárga irigység, ha a szomszéd autójának szélvédőjén egész évre szóló autópálya-használatra jogosító matrica feszít.
N. G.

Nagy sikere van a fiatalok körében a számítógépes 
önképzőköri foglalkozásoknak, melyek szervezője a 
KISZ MÉV Bizottsága. A foglalkozások minden hónap 
első és harmadik pénteki napján 16 órától 19 óráig 
tartanak a propagandista klubban. Minden érdeklő
dőt szeretettel várnak a rendezők. Jelentkezni Laka
tos Lajos klubvezetőnél lehet a 15-79-es telefonszá
mon. Csöndör László felvétele

Újítási javaslatA minap — április elsején — értesültünk e sajtó hasábjairól, hogy 1989-ben saját beruházásban létesül egy „gyalogos aluljáró a Központ a és a szálló között”.Tekintettel elnehezült termelési-gazdálkodás; körülményeinkre, a pénzügyi források megfaragására, a mélybányászati beruházások altatására, műszaki alkotócsoportunk azonnal gondolkodóba esett, segítőkész szándékát bizonyítan. dó.Alternatív gondolkodással teletűzdelt szellemi vita után közös nevezőre terelt újítási javaslatunk született, amelyhez irodalmi forrásanyagként felhasználtuk Varga Mihály vezérigazgató Intézkedések a MÉV 1989. évi gazdálkodási helyzetének javítására kiadott szózatát.Javaslatunk: meg kell szüntetni — szigorúan létszámcsökkentéssel — a szállón elhelyezett osztályokat, csoportokat! (Ilyen rövid.)Ezzel a humánus intézkedéssel nem sodorjuk bele az országot ismét egy újabb felelesleges nagyberuházásba, és az irodalmi forrásanyagként felhasznált intézkedések több pontjának végrehajtását is kipipálhatjuk.Először is a II. Szervezési intézkedések 1. pontját, mely szerint a tudatos létszámleépítésekből származó
Gazdálkodás, platformszabadság

(Folytatás az 1. oldalról)

A fegyelmi bizottság élére nem választottak új elnököt, a XIV. kongresszusig Nagy Zsigmond, a bizottság tagja megbízottként látja el e tisztet.A végrehajtó bizottság javaslatára Völgyi Gyulát, a III. sz. bányaüzem párt- bizottságának titkárát megválasztották az MSZMP Pécs Városi Bizottságon belül létrejövő választói iroda tagjává.A személyi ügyek kapcsán Kovács István, a vállalati pártbizottság titkára tájékoztatta a testületet, hogy kérte nyugdíjaztatásának megindítását az illetékes párt. és állami szervektől.Második napirendként a pártbizottság a vállalat vezérigazgatójának „Intézkedések a MÉV 1989. évi gazdálkodási helyzetének javí-

bérmegtakarításokból 3 százalékos átlagbér-növekedést kell elérni. (Ez az intézkedés a 3 százalékon túl, talán még az infláció mértékével is vetekedhet.)Másodszor a 6-os és 10- es pontban foglaltakat is kipipálhatjuk, amelyek szorosan kapcsolódnak az 1-es ponthoz.Harmadszor kipipálhatjuk a 7-es pontban foglaltakat is. Ha a fenti javaslatot intézkedés követi, akkor a munkásszálló vezetése — a felszabaduló helyiségek kihasználásával — gyakorolhatja a nagyobb önállóságot, gazdálkodása hatékonysága érdekében. Kiadhatná a felszabaduló helyiségeit a sorra alakuló szerveződések, pártok, klubok valamelyikének. Például a „Zalatnay Cini-Cini klub”-nak. Ez közvetett haszonnal is járhatna, hisz a „Cini-Cini klub” tagjaival való együttélés — bocsánat, egy fedél alatt élés — reményében bizonyára több fiatal jönne hozzzánk vájvégi munkára, enyhítve az ottani létszámhiány gondjain.Tekintettel arra, hogy fenti javaslatunk az ipar- jogvédelmi csoport létét is veszélyezteti, ezért biztonsági okból küldtük meg újítási javaslatunkat a szerkesztőség címére is az említett újsághír megjelenésének napján, április elsején.
MÉV V. sz. bányaüzem 

műszaki alkotó kollektívája

fására” írásos beterjesztésével foglalkozott. A testület az intézkedési tervhez politikai támogatását adta és mozgósítja a vállalat kommunistáit a célkitűzések megvalósítására.Ezután — harmadik napirendként — Kablár János a pártmunka megújításának vállalati feladatait ismertette az előzetes véle. mények és javaslatok alapján.Mindezek után beszámoló hangzott el a két testületi ülés közötti időben végzett munkáról.Utolsó napirendként arról döntött a pártbizottság, hogy a párton belüli platformszabadság vitaanyagról három héten belül állasfoglalást hoz a pb tagjai es a szélesebb pártközvéle- m-e alaPÍán. a következő part bizottsági ülés feladata ennek megvitatása és elfogadása lesz.
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A továbblépés lehetőségei
a szocialista brigádmozgalomban 
a szocialista munkaverseny
   
  

SfdOÜlhQBl lO kOQl) E cwort£orma jellemzőiről
alakítása( 2. rész) óta a MEDICOR-ban.)
A csoportszervezetek változásai, a hagyományos A módszer továbbfejleszt- 

műhelyszemlélettől való eltérés, vagy annak va- hető, mégpedig úgy, hogy 
riációja az elmúlt egy-másfél évtized szervezési a minőségi köröket nem 

krónikájában fontos helyen szerepelnek. A seregnyi zárjuk el a szocialista bri. 
változat közül most csak néhányat említek. Az ujsze- .
rű szervezeti, ösztönzési megoldások két kategóriában gadoktol, hanem bázisnak 
rendezhetők. Az egyik: „ad hoc” csoportok létesítése tekintjük azok tagjait. A 
adott feladatra, a másik: vállalkozói jellegű kis szer- mai brigádjaink közül is 

vezetek életre hívása. Az első kategóriában elterjedt o rpndpikp,jk olvan
csoportszervezetek a team-módszer elveihez állnak kö- . , , , , ■ ~zel adottságokkal, hogy minő

ségi körök létrehozását kez-
Jó néhány éve, hogy ha- két. Üzemünkben már a deményezhetné. A módosí- 

zánkban is divatossá vált szervezés alatt „elbukott”, tás úgy szükséges, hogy 
az egy-egy feladatra kü- Az ilyen jellegű felbuzdu- ^minőségi kör” típusú bri-

lönböző munkaterületekről, lásokat a nem túl szá- gádmunka szervezéséheza feladat megoldásához fel- mos kivételtől eltekintve — tételezhetően legjobban ér- általában lehűtötte, hogy a kell hozzálátni. Ha meg'ta- tő szakemberek ideiglenes komplex brigád „csupán” nítanánk a már működő csoportjainak szervezése. A társadalmi alapon létezik, brigádokat a minőségi kör. team-módszer kedvelt, mert hogy a szervezeti szétta- , , , ,rugalmas, az erők új kom- goltság és az ebből eredő rel kapcsolatos szakma: is- binációja páratlanul kedve- érdekeltség-eltérések to- meretekre, a módszer al- ző eredményekkel járhat. vábbra is hatnak. kalmazására, akkor a je-A szocialista brigádmoz- A csoportos munkaszer- lenle6* _ brigádmozgalom galomban hellyel-közzel je- vezés és a társadalmi akti- „minőségi _ kör” , típusúvá lenlévő „komplex-brigád”- vitás új lehetőségét kínálja fejleszthető. Kevés ilyen ti- módszer néhány tekintetben a „minőségi körök” hazai pusú brigád működik a hasonlít a team-elv alkal- megjelenése. Egy olyan 8— Nagykanizsai Kőolaj- es mazásához. Lényege ugyan- 10 fő körüli, azonos helyen Földgázbányászati Vállalat- is az, hogy a brigád adott, dolgozó emberekből álló nál néhány —, egy, azon- átfogó feladat megoldására csoportról van szó, amely- ban biztos: a minőségi kö- szerveződik úgy, hogy a nek tagjai rendszeres ősz- rök és a szocialista brigá- feladat teljes ellátásához sze jőve teleken feltárják, dók között találhatók azo- szükséges szakembereket elemzik a munkájukkal nos vonások, ilyen az önmagában foglalja. Az ilyen kapcsolatos gondokat, ne. kéntesség, az önkormány- brigádszervezet jelentős le- hézségeket. Céljuk olyan zat, vagy az alkotómunka hét továbbá a műszakiak, javaslatok kidolgozása, me- igényessége. Az új módszer mérnökök és munkások lyek a résztvevők szemé- alkalmazása során kerülni együttműködésének szerve- lyes fejlődésén át segítenek kell az annyiszor lejáratott zeti egységeként. A komp- a selejt, a költségek csők- kampány jelleget! Ha a fent lex-brigád-módszer nyíl- kentésében, a versenyké- említett módszer általános. vánvaló ésszerűsége ellené- pesség, a termelékenység sá tételében egyelőre sok re sem hozott átütő sikere- és a biztonság javításában, is a kérdőjel, a brigádmunka minőségi körök útján
Fúrási műszakiak
továbbképző tanfolyamaTovábbképzésen vettek rei közül került ki. így a részt a vállalat fúrással „Lengyelországi szilárdfoglalkozó műszaki szak. anyag.kutatási és gyémántemberei. A tantolyamot a , . . °Kutató-mélyfúró üzem szer- korona-gyartas tapasztala- vezte a vállalati oktatási tairól” Kovács István üze- csoport segítségével. A mi főmérnök, a „PDC fú- munkásszállóban lebonyolí- rb kísérleti eredményei a tott továbbképző alapvető MÉV-nél” című témát célja, a perkolációs mun- streicher Ferenc technoló- kák iránti figyelem felkel- gus ismertette.tése és a kivitelezés egyes pordán Laj olajmérnök fázisainak ismertetése volt. a Laza üle^ékek Jnagytel. Az előadások 70 szazaié- iesítménvű fúrásának taka e témával foglalkozott. ^aszuiatai ButeárfXn” és A továbbképzésen több." artoű SkÁ to sT alatti perko-tartott előadást, így Sí- idcjos tapasztalatok a Szov- noros Szabo Lorand Mis- jetunióban>> vaiamint Zsig-SSésialtopz.““ ™"d Bodó Lászlé „Bulgá- OFKFV miskolci igazgatóságánál” című előadásában riai nagyteljesítményű fúráshoz kapcsolódó techni- . ... , kai eszközök” című előadá-? Jful/ol,dl saik a külföldi tanulmánymunkák elnyerésének tech-. . . , utakon szerzett tapasztala-tokát összegezték, annakteleiről. Dr. Berlinger Hen rik Nagykanizsáról a „Kü. lönböző iszaptípusok rétegkárosító hatásáról” beszélt, különös tekintettel a táró-

hazai alkalmazási lehetőségeit fejtették ki.Várhegyi Pál területi főmérnök a „Magyar gyé-lórétegek (olaj, gáz, víz) vé- mantkorona-gyartas helyze- delmére. Magyar József az terol es bulgáriai szakmai olajbányászattól a „Wood- tapasztalatairól beszélt.pacher” rendszerű, súlyos- ,&■ kétnapos előadás a K.., , ....... , résztvevők szerint hasznosbitóval torténo fúrólyuk voIt javasolták a jövőben irányításáról tartott ismer- is megszervezését, a fúrástetőt. Az előadók legna- sál foglalkozó műszakiak gyobb száma a Kutató- számára.mélyfúró üzem szakembe- Heresznyei Zsuzsa

A címke
Nem tudom miért gyufacímkéket és miért nem mondjuk videokazettákat gyűjtögettem úgy huszonöt évvel ezelőtt, de arra pontosan emlékszem, hogy a papírszalvéták buzgó spáj- zolása és szorgos szortírozása szóba sem jöhetett volna, hisz egy ilyen gyűjtemény gyarapítása egy idő után már olyan objektív akadályokba ütközött, mint teszem azt, manapság a magyar labdarúgó-válogatottnak az argentin nemzeti tizenegy legyőzése.Gyufacímke pedig volt, mint anyagi támogatás a FIDESZ-nek a Soros alapítványból, így hát nem is nagyon érdekelt, hogy mit ábrázol a KÉP. Úgy tűnik, negyed századdal megelőztem a koromat, mert manapság sem esem kétségbe, ha olyan elmés reklámot fedezek fel a gyu- fásdoboz mindkét oldalán, amelyet csak a hirdető cég főkönyvelője és a címkét gyártó nyomda főművezetője tud megfejteni.Címkézésben ugyanis azóta világelső lett a magyar. Már azokon a termékeken is a Kiváló Áruk Fóruma jelvény díszeleg, amelyet egy magára valamit is adó belgyógyász szakorvos nem merne ajánlani szívbeteg kliensének, még kipróbálásra sem.Persze, a címkézés manapság nagy divat, főleg a boltokban. Árazógépek tö- 'megét kell évről évre nyugatról megrendelnünk, hogy az intenzív növekedési ütemet még a legiskolázottabb háziasszony is követni tudja.Ma már a gyerekek is tudják, ha négy árcédula van egy terméken és abból három kétszámjegyű, akkor a negyedik a mérvadó. a háromszámjegyű. Egész addig, amíg fel nem értékelik a forintot.A címkézés a politikában már régebbi keletű. Akire korábban azt mondták sztálinista, az ma fundamentalista, aki pedig manapság a radikális reformok híve, az annak idején revizionista volt.Csupán azt nem tudom.

való fejlesztését, színesítését — mint lehetőséget — nem lehet kétségbe vonni.Amennyiben egy brigád részt venne valamilyen minőségi kör munkájában, akkor az tartalmas vállalás, olyan, amilyenekkel a sok formális vállalást részben fel lehetne váltani.Az újszerű csoportszervezetek másik kategóriáját a vállalkozói közösségek je- _ lentik. A titok nyitja az J hogy, aki úgy dolgozik ma, érdekeltség. Erről a követ- j hogy annak idején sztaha- kező számban szólok rész- novista lehetett volna, az letesen, a mi üzemünkben miért csak egyszerűen fo-ez évtől e módszerrel dolgoznak.
II. Zs.

gyasztó? Netán kimerült a címkelista?
Nógrádi

Leértékelődéseink
Ebben a felpörgetett mai valóságban sok minden 

változik. Jószerivel nem győzzük követni az esemé
nyeket. begyűrűznek már nemcsak az otthonokba, ha
nem a hitvesi ágyba is. Annyi új figurát lát, hall és 
tapasztal az ember, hogy jobb híján éjjel kénytelen 
megbeszélni ezeket. Igaz, életem párja már nagyon 
unja a Napzártáimat. Pedig jó műsorok ezek, tanul
ságosak.

Jó múltkorában például, amikor Habsburg Ottó 
beszélgetett a műsorvezetővel, nagyon ideges lettem. 
Elsősorban a szerepcseréért, mert úgy tűnt, az utolsó 
magyar király leszármazottja a műsorvezető. Akinek 
ugyanis az lett volna a dolga, az úgy viselkedett, 
minha először ülne kamerák előtt, s ráadásul pucé
ran. Olyan zavarban volt, hogy majd minden kér
dése csupa elnézést, „nem tudom, hogy megkérdez- 
hetem-e”-t tartalmazott. Hát ne kérdezze meg, ha 
nem tudja! Például azt, hogy miként szólíthatja! 
Szultánnak ne, csak egyszerűen uramnak.

Na, és Gábor Zsazsa is ott lejtett nemrég a kép
ernyőn. Az a Zsazsa, akiről eddig mindig csak plety
ka szinten, mint férjfalóról hallottunk. És mit tesz

Ötletgazdag
ötletgazda

Balogh Antal 1969-ben került a vállalathoz, a Kutató-mélyfúró üzembe toronyszerelőnek. Közel egy év elteltével, amikor betöltötte a 18. .életévét, a II. sz. bányaüzemhez ment át dolgozni, föld alatti lakatosnak. Ma az V. sz. bányaüzemben, a gépjavító műhelyben csoportvezető. Beszélgetésünk oka, hogy a KISZ MÉV Bizottsága márciusi ötletbörzéjén a legtöbb elfogadott ötlettel ő büszkélkedhet.
— Hogyan jött az az öt

lete, hogy az ötleteit kész
pénzzé tegye?— Nekem eszembe sem jutott, de mivel az ötletbörze előtt két nappal szóltak, hogy menjek el, ha már úgy is van egy halom megvalósított, a használatban már bizonyított, de be nem adott újításom.

— Miért nem adta be öt
leteit újításnak?— Mert irritál az, hogy az érte járó díjból jövedelemadó címén elvonjanak. Akkor inkább ne fizessenek, mert ez így sérti az önérzetemet.

— Az ötletbörzén mennyi 
ötletet sorolt fel, s meny
nyi pénzt kapott?— Tizenkettőt és ebből tizenegy ötletemet fogadták el. Bruttósítva kaptam 8700 forintot. Ilyen, de már megvalósított, ötletem volt például a PG—80-as román fúrókalapács gyorstengely- csapágy helyettesítése magyar csapággyal. De ugyanígy a PP—54 V típusú szovjet fúrókalapács vízszelepének kiiktatása, mi

vel ez a szerepét nem látta el, s így felesleges. Mi sem bizonyítja ezt jobban, mint az, hogy sok ilyen fúrókalapács az üzemben már másfél éve így működik. Meg kell, hogy mondjam, ma már erre a szovjetek is rájöttek és megszüntették ezt a szelepet, s a legújabb fúrókalapácsokon mar nincs ilyen.
— Ügy tudom, most még

is be akarja adni elfogadott 
ötleteit újításként.— Nem. mindegyiket, csak azokat, melyek: többek, puszta ötletnél, s azokat sem mind az. én nevemen. Odaadom a társaimnak, adják be ők. Hét ötletemnél bíztatott Kárpáti János, a zsűri tagja, hogy adjam be újításnak ezeket, mert a többi üzemben is alkalmazni lehetne. Ha ő nem szól, csendben maradok.

— Jó-jó, de térjünk visz- 
sza az anyagiakra. Nem 
volt mindig jövedelemadó, 
s maga annak idején sem 
tartott igényt pénzre. Mi
ért?— Szeretem a munkámat, az ötleteimmel ezt is segítem, no, meg másokét is. Szívesen csinálom, legyen elég ennyi.— Régebben még tele lelkesedéssel, voltak nagy elképzeléseim, de az évek múlásával rájöttem, hiába van jó ötleted, ha egyedül vagy és nincs aki segítsen. Voltak találmányízű elképzeléseim, de mire egyedül kivakartam a szürkeállományomból, addigra mindig megelőztek.

V. T.

a koprodukcióban — olasz—magyar — készült zenei 
vetélkedő', lehetővé teszi azt is, hogy láthassuk. Vég
re. Igaz, csupán annyit láttam, két hatalmas kebel 
táncra perdíti az apró Antal Imrét.

Aztán azt figyelem — időben valamivel később —, 
hogy mi is az Óbudai Hajógyárban az emberek vé
leménye a gyár felszámolásáról. Elmondják, de a ri
porternek az nem elég. Megkérdezi: A sztrájkra nem 
gondoltak? Puff neki, igaz, nem az ő zsebére menne 
ez a fajta munkabeszüntetés. Sőt, ha lincselni men
nének a munkások, neki az is csak egy jó sztorit 
jelentene csupán.

Mint ahogy egyre másra sztorivá értékelődik le sok 
komoly dolog, s kézlegyintéssel intézzük el azt, ami 
nemrég még több volt csupán jó bulinál. Mert szó se 
róla, sokaknak jó buli — s az is marad —, ha az 
olasz parlament egyik képviselőjének, Husikának a 
meztelen fenekét nézegethetik. Ez sztori, erre inni le
het, s erről jóízűeket lehet beszélgetni.

Nem lehet azonban egy jó buli a Nemzeti Színház 
építése, a nagymarosi vízlépcső építésének folytatása, 
az ófalui hulladéktemető körüli herce-hurca, az, hogy 
itt-ott valóban verckednek-e a rendőrök, vagy őket 
bántalmazzák. Ez több, mint sztori, az, hogy ilyesmi 
van. illetve, hogy még mindig nem kész, kabaré.

—resta—
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MHSZ-kitüntetettek

Czimmermann Gyula
Hazánk felszabadulásának 44. évfordulója alkalmából Kiváló MHSZ Munkáért ezüst fokozat elismerésben részesült Czimmer

mann Gyula, bronz fokozatot kapott Futó László és 
Bacskay László.Most Czimmermann Gyulával beszélgetünk az MHSZ-nél eltöltött időről, munkáról és eredményekről.— Huszonhárom évvel ezelőtt ismerkedtem meg az MHSZ-tevékenységgel és lettem klubtag — kezdi beszélgetésünket Czimmermann Gyula, a Szolgáltató üzem gépkocsi műhelyének művezetője -» Hegyi Jóska tanácsára.

— Miért hagyta magát 
befolyásolni?— Azért, mert szeretek
a másik kitüntetett...

Futó László
Több, mint tizenhét évvel ezelőtt került a vállalathoz, de az MHSZ klubtagságát csak 1980-tól vallhatja magáénak.
— Mi volt az első tény

kedése az MHSZ-ben?— A kezdeti időben csak tag voltam, később a lövész csapat egyik versenyzője lettem. Különösen nagy élményt jelentett számomra az MHSZ, mert itt lőttem először életemben.
— Jelenleg milyen mun

kát végez?— Kettős feladatot látok el. Ács Lacival a Bánki Donát Üti Általános Iskola lövész szakosztályát vezet
Az Országos Társadalombiz

tosítási Főigazgatóság engedé
lyezte, hogy az 1988-ban törzs
gárda Jutalomban, vagy Bá
nyászati Szolgálati Érdemérem 
I., II., III. fokozat kitüntetés
ben részesült rehabilitált dolgo
zók keresetkiegészítésének 1989. 
évi újbóli megállapításánál az 
említett címen kifizetett össze
geket ne vegyék figyelembe.*

Hidas község lakossága ne
vében Borsos Árpád tanácsel
nök mondott köszönetét válla
latunk dolgozóinak, hogy a ne
héz gazdasági helyzet ellenére

Vállalatunk tizennégy csapata 
nevezett az SZMT Kupa lab
darúgó-tornára. Az oda-vissza 
alapon, kieséses rendszerben 
zajló versenysorozaton jó raj
tot vett a Szálló együttese. A 
nyitómérkőzésen 2-0-ra verték 
a Petőfi Lakóterületi Sport
egyesület csapatát.*

Továbbra is kitünően szere
pel válalatunk kosárlabda-csa
pata a városi bajnokságban. 
Legutóbb a Meteor együttese 
ellen nyertek Lovasék és há
rom forduló után százszázalé
kos teljesítménnyel vezetik a 
tabellát. *

Az Express Sportnapok ren
dezvénysorozatának keretében 
Verőcemaroson tartanak orszá
gos találkozót május 12—14 kö
zött. Az eseményen vállalatun
kat közel száz fiatal képviseli 
majd. *

Májusban az Ércdúsító üzem 
lőterén rendezik a Bányász 
Kupa vállalati lövészbajnokság 
második fordulóját. Kilencedi
kén a férfi kispuska lóver
senyt bonyolítják le, másnap 
a nők versenyeznek ugyaneb
ben a számban, mig 15-én a 
pisztolyosok mérik majd össze 
tudásukat.

lőni, versenyezni. Éveken át csapattag voltam.
— Milyen sikerek fém

jelzik pályafutását?— Nincsenek érmeim, amit majd megmutathatnék idővel az unokáknak. Számomra nem az volt az elsődleges, hanem, hogy rendszeresen sportoljak, versenyezzek, s ott lehessek a különböző rendezvényeken. Számomra ez a siker.
— Hosszú évek után vál

tott. Miért pártolt át az 
autósszakosztályhoz ?— Időközben a női csapat edzője lettem, s mivel több alkalomal nézeteltérésem volt az akkori üzemvezetővel, jobbnak véltem a békességet és nyugodtabb munkavégzést. Hát így lettem tagja az új klubnak, aminek nagyon örülök.

jük, jó eredménnyel. A másik pedig, hogy továbbra is rendszeresen versenyzem, mind egyénileg, mind csapatban.
— Az ÉDÜ-ben igen jó 

lövők vannak, nem köny- 
nyű csapattaggá lenni. Gon
dolom, a sikerének és jó 
eredményének köszönheti 
„tartósságát” Szigetiék kö
rében.— Nem vagyok elégedett az eredményeimmel, egyéniben nincs különösebb, viszont csapatban voltunk ezüst- és bronzérmesek, most legutoljára (1988-ban) viszont ötödikek lettünk...

— Van-e új megbízatása, 
újabb feladata?

HÍREK
is segítséget kaptak az iskola 
új tantermei és a tornaterem 
kialakításához. •

Vendégeink voltak az Orszá
gos Kőolaj- és Gázipart Tröszt 
szakszervezeti Intéző bizottsá
gának munkatársai Kócsl Jó
zsef titkár vezetésével. A meg

Teremfoci

Az V. sz. bányaüzem a bajnokÁprilisban az 508-as szakmunkásképző tornacsarnokában befejeződött a vállalati teremlabdarúgó bajnokság. Az utolsó fordulóban nagy meglepetésre az addig veretlen IV. üzem „A” 6-2 arányban alulmaradt a Szolgáltatóval szemben. A Központ és az V. üzem csapata viszont a vá. rakozásnak megfelelően győzött, így a tavalyi bajnok petőcieknek ezúttal csupán a bronzérmet sikerült megszerezniük.Az V. üzem végig vezetve, teljesen megérdemelten szerezte meg a bajnoki címet az idén, a ragyogóan szereplő Központ előtt. Figyelemre méltó a IV. üzem „B” negyedik helyezése. Ügy tűnik, Petőcön már nemcsak egy, hanem két jó csapat is van.

— Itt milyen lehetősége 
van az MHSZ-f eladatok el
látására?— Milyen — kérdez visz- sza —, segítem az autós kollégákat, évenként több alkalommal rendezünk ingyenes diagnosztikai, CO- méréseket, fényszóró és gyújtás-beállításokat. Emellett pedig különböző autós ügyességi versenyeket is rendezünk.

— Mit jelent az ön szá
mára e magas elismerés?— Először is nagy meglepetést, mert nem azért vagyok tagja az MHSZ-nek, hogy kitüntetést kapjak, hanem azért, hogy munkámmal másokon segítsek. Jól esett az elismerés, örülök neki — mondotta végezetül Czimmermann Gyula.

— A már említetteken kívül nincs, továbbra is elvégzem a rám bízott munkát és igyekszem eredményesen szerepelni az üzemi csapatban.
— Első alkalommal ka

pott ilyen magas kitünte
tést. Mit jelent ez az ön 
számára?— Ha a felső vezetés így láta jónak, ezzel elismerte eddig végzett MHSZ-mun- kámat és tiszta szívemből örülök neki. Ügy érzem, ez a bizalom újabb erőt, lendületet ad a további MHSZ tevékenységemhez.

Kovács Miklós

beszélések során elkészítették 
a XV. Országos Bányász Hor
gász Kupa rendezvényét is, 
melyet 1989. június 9—10—íi-én 
tartanak Orfűn.

»
Április 1—16 között az érc- 

feldolgozási technológia (osz
tályozás, dúsítás) nem üzemelt 
az l-es golyósmalom' tervezett 
cseréje miatt. A bányaterme
lés ez idő alatt folyamatos 
volt és a kitermelt ércet a tá
rolókon helyezték el. Az üzem
szünet a tervteljesítést nem 
befolyásolja.

A Szolgáltató üzezm ötödik helyezése némj meglepetés. Ragyogó a csapat, hisz legyőzték a bronzérmest és döntetlenre játszottak a későbbi bajnokkal, de a gyengébbek ellen néhány meccset „elszórakoztak”.A focisták nem sokat pihenhettek, hisz alig fejeződött be a teremtorna, a Ho Si Minh-parkban megkezdődött a kispályás bajnokság.
Az 1989. évi vállalati teremlab
darúgó bajnokság végeredmé
nye:
1. V. bü. 11 9 2 0 43-17 20
2. Központ 11 9 1 1 45-26 19
3. IV. bü. „A” 11 7 3 1 40-18 17
4. IV. bü. „B” 11 6 3 2 42-18 15
5. Szolgáltató 11 6 2 3 39-23 14
6. Anyago. 11 5 1 5 25-29 11
7. III. bü. „A” 11 4 0 7 29-45 8
8. Kut.-mélyf. 11 4 0 7 30-48 8
9. IV. bü. 11 3 1 7 27-43 7

10. Szálló 11 3 1 7 31-48 7
11. Öntöde 11 2 0 9 20-34 4
12. III. bü. „B” 11 1 0 10 10-34 2

A krumpli- 
ültetéstől 
a labda- 
csókólgatásigÁprilis 8-án délelőtt a méves dolgozók és családtagjaik zsivajától volt hangos a Városi Sportcsarnok. A vállalati tömegsportbizottság szervezésében ekkor rendezték a „Belépés csak tornacipőben” játékos spot- vetélkedőt.A zenés bemelegítést követően öt csapat sorakozott fel a rajtvonalnál, majd kezdetét vette a sorverseny. A szervezők agyafúrtabbnál agyafúrtabb játékokat ötlöttek ki, így aztán, aki éppen nem a pályán szenvedett, az a rekeszizmait tornáztathatta.Már a krumpliültetés nevű játéknál kitűnt, hogy aIV. üzem csapata a legfelkészültebb. A kígyófutásnál, melynek lényege, hogv a lábak közötti karfűzéssel kell végigmenni a pályán, már tekintélyes előnyre tett szert a petőci váltó és a tizennegyedik, utolsó forduló előtt már behozhatatlanul vezettek. Az ominózus utolsó próba, az úgynevezett fejesváltó volt. Lényege. hogy két versenyző a feje közé szorít egy labdát és így rohan végig a pályán, a rajtvonalon még csak-csak megmaradt a gömbölyű játékszer a két homlok között, de féltávnál legtöbben már csupán az állukkal, a szájukkal tartották a lelket a lepoty- tyanni készülő labdákban.A több, mint kétórás, jó hangulatú verseny a bányászcsapatok elsöprő sikerét hozta. A petőciek mögött a második helyen azV. üzem együttese végzett, míg a harmadik a IV. üzem váltója lett.

N. G.

Dolgozóink
figyelmébe!

Üdülést szervez a szak- 
szervezeti bizottság és a 
KISZ MÉV Tanácsa a 
Csehszlovák Mcdlov üdülő
be. Időpontja: 1989. július 
8—21-ig, utazás egyénileg.

Maga az üdülő 800 mé
ter magas fennsíkon fek
szik, fenyőerdővel övezett 
területen. Sok szép túrára, 
kirándulásra van lehetőség. 
Az üdülőtől 500 méterre 
csónakázásra alkalmas tó 
van. A csehszlovák partner 
által szervezett környékbe
li kirándulások (például 
sörtúra) színesítik a kikap
csolódást.

Részvételi díj 1400 forint/ 
fő. Jelentkezés a 35-24, 
32-75 telefonon Magyarné 
Pintér Tündénél.

KISZ MÉV Tanácsa

A Pécs Megyei Város Ta
nácsa Végrehajtó Bizottsá- ' 
ga, a lakosság kérésére, a 
márciusi ülésén közterületi 
elnevezéseket változtatott 
meg. A Kalinin út elneve
zése Magaslati út, a Zsda- 
nov utca pedig Teleki 
Blanka utca lett.

Rejtvényünk vízsz. 1., folytatva függ. 14. és 24. sorában V. 
Hugo egyik aforizmáját rejtettük el. Megfejtésül ezt kérjük 
beküldeni a szerkesztőség címére 1989. május 10-ig. A helyes 
megfejtések beküldői között könyveket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Megbecsülés,
érték. 15. Nem fölötte. 16. Élet. 
17. Szedi a lábát. 19. Határozó
szó. 21. K.T. 22. össze-vissza 
sir! 23. Kanóc. 25. É.M. 27. Szo
bahatár. 28. G.S. 29. Jármű. 31. 
Fundamentum. 33. Z.T. 34. Ha
rap. 35. Akták. 37. Germán 
nép. 33. Mássalhangzó. 40. Be
cézett női név. 42. Kutyalak. 
44. L.R. 45. Sampon fele! 47. 
Nomád sátortábor. 48. Amaz. 
50. Szópárbaj. 52. Alvás köz
ben jelentkezik. 54. ... es Sa
laam. 56. Aria — franciául. 58. 
Szel. 59. Libahang. 60. Rang
jelző. 62. Női név. 65. Mással
hangzó. 66. Hírszolgálati szer
vünk. 67. Van ilyen férőhely 
is. 69. Nóta. 70. Elsőrangú. 71. 
Miskolc hegye. 72. Rendszerbe 
illeszt. 74. Fa része. 75. Valami 
alatti helyre. 77. Páros Marin
ka. 70. Menyasszony. 79. T.D.
82. Latin kötőszó. 84. Zsiradék. 
85. Maga után húz. 87. Hiva
tali levél. 90. Állami bevétel. 
91. Hebeg.

Függőleges: 2. Üde. 3. Len
gyel-német határfolyó. 4. Fé
lig retten. 5. Reichsmark. 6. 
Igen — oroszul. 7. Helyhatáro
zó. 8. Nehéz selyemszövet. 9. 
Minisztertanács. 10. Becézett 
Attila, 11. Kicsinyítő. 12. Gyil

Leszálló bérlet— Elvtársak, meg van mentve az üzem — kiabálta a nagy sugármentes hétköznap egy reggelén a Kos- suth-szakállas szb-titkár.— Hogy ez nekünk eddig nem jutott eszünkbe?! Az apróka mindenét! De ott tennt szerencsére törik a fejüket az elvtársak. Nahát — áradozott tovább félájul- tan —, hülye egy ötlet ez az autópályadíj, de ez kell most nekünk.— Nekünk aztán minek? Nem szervezünk autóbuszos május elsejei felvonulást az M—7-esen, vagy igen? — kérdezte a jó humoráról a vájvégen is ismert főmérnök.— Nem, de a bányába a leszállítási díjat mi is bevezethetjük, Bérleteket fogunk árulni... meg matricákat ... legalább harminckét fajtát... és a kobakokra ragasztjuk... és kukkerral ellenőriznek majd a bányászati járadékosok — mondta levegő után kapkodva az érdek- képviselet első embere.— Elvtársak, gondoljatok bele, mi pénzt nyerhet így az üzem. A csapatvezetők 1500, a szakvezetők 1400, a vájárok 1300 ecetera, ece- tera, az aknász 2000 forintot fizetne a leszállási bérletért. a kiszolgálók, a bányamérők, geológusok, geofizikusok, gépészek valamivel kevesebbet — mondta ezt mór elcsukló hangon.

kol. 13. Dinnyére vágják. 18. 
Kanóc. 20. Lelkész. 23. Ázsiai 
állam. 26. Iskolai tantárgy. 27. 
Színét vesztett. 29. Him állat. 
30. Középen pirít! 32. Paripa. 
33. Férfinév. 36. Takarórész! 
39. Zöldség. 41. Háziszárnyas. 
43. L.V. 46. Molibdén. 49. Dal 
— franciául. 51. Hajlat. 53. Je
lenleg. 55. Vörös ■— angolul.
57. Póznák. 61........... tett város.
63. R.A.I. 64. Mondatvég! 68. 
Képző. 71. Becézett név. 73. 
Számnév. 74. Kiöntéssel fenye
gető. 76. Férfinév. 78. Funda
mentum. 80. Pinceszag. 81. Verő.
83. Hajórész. 84. Középen do
bál. 86. Nátrium. 87. A.F. 88. 
Római negyvenkilenc. 89. Azo
nos betűk. 90. Indulatszó.

Juhász Károly*
Lapunk április elsejei számá

ban közölt keresztrejtvény he
lyes megfejtése:

Legnagyobb cél pedig itt 
e földi létben.
Ember lenni mindig 
minden körülményben. 
Könyvjutalomban részesül

nek: Tóth Beáta (Pécs, 39-es 
dandár út 3/A.V.l. 7633), Tassi 
Járos (Központ, munkásszálló), 
Seibcr Józsefné (Pécs, Ybl M. 
u. 5.II.2. 7633).

— És a termelésirányítók, a műszakiak persze, egy kanyit sem? — kérdez, te az amúgy csendes párttitkár, s akkorát csapott az asztalra, hogy a XII. szinten azt hitték, megint több paxitot használt a nagy 28-as a IV. szinten. — Ebbe nem megyünk bele. A hülyeségbe igen, de csak, ha mindenki csatlakozik hozzá.— Jó, jó, mindenki beszáll a buliba — nyugtatgatta a raport előtt felforrósodott légkört a főmérnök —, csak arra nem jöttem még rá, mi a francnak 32 fajta matrica? Ennyi fé
le szaki soha nem megy a bányába.— Majd megy — nevetett fel az szb-titkár —, ha rájön, hogy annyi lap van a pakliban.— A marxista mindenit — csapott a homlokára a párttitkár — te a magyar kártya lapjait akarod a kobakokra nyálazni? Hű az anyját, ezt kifundáltad. Gyanítom, hogy te leszel a makk ász. És én mi a szössz? A piros király, netán az alsó?— Ne civakodjatok — szolalt meg nagy lelkinyugalommal az üzem igazga- ’ azt súgjátok inkább a fülembe, a tök alsóki a fene lesz?

Veress
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Alkotó Ifjúság pályázat
pályázat célja: a fiatalok újítási kedvének 
serkentése, a hasznos és megvalósítható öt
letek felszínre hozása és azok hasznosításá

nak segítése.
Minden pályamunkával részt lehet venni a pá

lyázaton, amely új szellemi tartalmat hordoz, 
amely eljárásban (termékekben) újdonságot je
lent, amely valamilyen módon a termelési költsé
get csökkenti, a hatékonyságot növeli, a minősé
get javítja, vagy a munkavégzés biztonságát fo
kozza. Ebből következően a témákban teljesen kö
tetlenül, szabadon lehet pályázni, azokat a bíráló
bizottság minden esetben értékelni fogja.

Sötét felhők felettünk Háromszázalékos bér-Május elsejei számunk vezércikkében évtizedek óta „megrendelt” jó idővel, napsütéssel járó tavaszi ünnepről szóltunk. Idén péntekén még bíztunk, szombaton azonban visszavonhatatlanul beborult, s esni kezdett. Jött a vasárnap, a remény napja, izgatottan ültünk a tévé elé, a Híradó talán mond valami vigasztalót.Az államtitkár megjelenése nem volt meglepetés. Azok után, hogy a miniszterelnök bejelentette, kikből tudná elképzelni új kormányát, természetesnek tűnt, hogy az újságírók megkeresik a jelölteket, s megkérdezik őket programjukról. Mégis szorongó érzés bujkált bennünk, talán az államtitkár ismert ko. rábbi kijelentései miatt, talán az országos hangulat miatt, talán mert még mindig bíztunk az idő jobbra- íordulásában. Az államtitkár, a jelölt pedig mondtál programját. Általánosságban az energiapolitikáról, szénhidrogénekről, szénről, I elektromos áramról és konkrétan rólunk. Valami olyasmit mondott, hogy az uránbányát pedig 1992—93- ban be’ kell zárni, mivel évi 2,5 milliárd íorint állami támogatást kap, összefüggése a paksi atomerőművel nincs, s addigra a térségben a felszabadult munkaerő foglalkoztatása biztosítható.Először az jutott eszünk, be, hogy vajon miért van az, hogy egy leendő miniszter, aki az egész magyar ipar- feje lesz, ezt tartja legfontosabb konkrét feladatának. Aztán az. hogy évek óta olvasunk a vállalat helyzetéről, a jövőjéről biztosat akartunk tudni. Vajon ezt akartuk tudni?Aztán az jutott eszünkbe, hogy vajon az államtitkár nem hallott még az atomenergetikai vertikum elemeinek összekapcsolódásáról? Nem tudja, mi mibe kerül ezen belül?Nem tudja, hogy mit jelentett és mit jelentenek

ma is az államközi egyezményből Magyarországnak származó előnyök?Azután az emberi oldal jutott eszünkbe. Ha kellünk is ’92—93-ig, ki jön ide ezután dolgozni? Milyen kedvvel, akitivitással, ambícióval dolgoznak ezután az emberek? És mi lesz velünk, 40—50 évesekkel, akik itt éltük le életünket, itt váltunk szakemberré? És mi lesz a 63 százalékosokkal, nekik ki fizet? Mi lesz a tartozásainkkal? Miből fizetjük és kinek? Végiggondolta az államtitkár mindezeket a kérdéseket? Ha valakinek a programjában csupán ez az egy konkrétum szerepel, akkor nyilván igen.Arra már nem is nagyon tudtunk odafigyelni, hogy a meteorológus borús, esős, hideg időt jósolt az ünnepre. Kablár János

Az MSZMP MÉV Bizott
sága 1989. május 3-ai rend
kívüli ülésén megállapítot
ta, hogy a vállalat léte kö
rül folyó vita, egyes orszá
gos vezetők által tett olyan 
kijelentések, melyek a vál
lalat bezárását sürgetik, 
olyan bizonytalanságérzetet, 
csiiggedést, vereség- és pá
nikhangulatot keltettek dol
gozóink körében, mely már 
gátja a nyugodt munkának, 
vagy bármelyik pillanatban 
azzá válhat.

A pártbizottság vélemé
nye, hogy a vállalat létét 
megkérdőjelező nyilatkoza
tok hibás koncepción ala
pulnak, szakszerűtlenek, 
félreinformálóak és politi
kai érzéketlenségről tesznek 
tanúbizonyságot.

Ezért a vállalati pártbi
zottság felkéri az országos 
és megyei állami, politikai, 
társadalmi szervekben te
vékenykedő kommunistá
kat, hogy minden lehetsé
ges fórumot használjanak

Állásfoglalás helyzetünkről

fejlesztés április elsejétőlA legutóbbi számunkban írtuk: „Az év elején megjelent rendelkezések szerint bértömegnövelést csak adózott nyereségből hajthatunk végre, erre szerények a lehetőségeink.”. Az azóta eltelt időben a gazdálkodási források egy részét főhatóságunk rendezte, a további források egy részének biztosítására ígéretet kaptunk.

Bízva abban, hogy a vállalatunknak nyújtott, illetve ígért állami támogatást megkapjuk, s ezzel pénzügyi helyzetünket rendezni tudjuk, a vállalat vezetése elhatározta a bérfejlesztést.A vállalati bevételeket, a költséggazdálkodásunkat, valamint a kötelező adózást
(Folytatás a 3. oldalon)

Módosították
a kollektív szerződéstÁprilis 27-én a vállalati vezetése 20 pontban javaszakszervezeti bizalmi tes- sóit változtatást az érvénytület egyetértett a kollektív szerződés módosításával, kiegészítésével. A vállalat

lel arra, hogy a vállalat 
fennmaradásának logikáját 
magyarázzák. Kéri a vál
lalat gazdasági vezetését, 
hogy ehhez a szükséges 
információk megadásával 
nyújtson segítséget.

A vállalati pártbizott
ság kéri a kommunistákat, 
hogy nyugodt, megfontolt 
viselkedéssel, példamutató 
munkával, magatartással 
segítsék a nehéz helyzetből 
való kijutást.

A pártbizottság az állás
foglalást megküldte az 
MSZMP főtitkárának, a 
kormány elnökének, az Or
szággyűlés elnökének, a 
BDSZ főtitkárának, az 
MSZMP Baranya Megyei 
Bizottságának, a Szakszer
vezetek Baranya Megyei 
Tanácsának, a Baranya Me
gyei Tanács elnökének, az 
MSZMP Mecseki Szénbá
nyák Bizottságának, az 
MSZMP Pécs Városi Bi
zottságának és Pécs Város 
Tanácsa elnökének.

ben lévő kollektív szerző, désben, melyekből szűk címszavakban csupán, a szélesebb rétegeket érintő . módosításokat emelnénk ki, amelyek még nincsenek a 1 köztudatban.1989. május 1-jétől egy ősrégi, 1951-től érvényben lévő, humoristák által már elkoptatott témaként emlegetett juttatás változik, melyet a köznyelven csak kiküldetési díjnak hívtak, a lényege, hogy a kiküldetésben lévő dolgozóknak az élelmezéssel kapcsolatos többletköltségek fedezésére napi 80 íorint számolható el vállalatunknál.Lényegesen módosult a lakásépítés (vásárlás) támogatásának szabályzata, valamint a bérfejlesztési irányelvek, melyre lapunk más helyén részletesen is kitérünk.Változik a vidéki dolgozók állandó lakhelyre történő hét végi hazautazásához a költségtérítés, valamint a műszaki alkotói díjra szánt keretösszeg.A kollektív szerződés elfogadott 6. sz. módosítását, kiegészítését sokszorosítás után megkapja minden szakszervezeti bizalmi és munkahelyi vezető, akiknél a részletekről érdeklődni iehet.

Pályázni lehet szellemi alkotásokkal (tanulmá
nyok, dolgozatok, szakcikkek, szervezési megoldá
sok), vagy benyújtott, de még nem hasznosított 
újításokkal.

Ajánlott témák: a pályázatot meghirdető szer
vek ajánlásként (amely nem zárja ki az e körön 
kívüli gondolkodást) az alábbi témákra hívja fel 
a pályázók figyelmét: — vállalati, üzemi mellék- 
tevékenység hasznosítása; — energiával való taka
rékoskodás, kevésbé hasznosított energiaforrások 
eredményesebb kihasználása, hulladékanyagok, 
másodlagos nyersanyagok újrahasznosítását célzó 
importmegtakarító, illetve munkaerő ráfordítást 
csökkentő megoldások; — autonóm munkacsopor
tok kialakítása.

Pályázat díjazása: I. díj 20 ezer forint (kettő),
II. díj 15 ezer forint (három), III. díj 10 ezer fo
rint (öt).

A fentieken kívül a színvonalas dolgozatok 
szerzőit — a bíráló bizottság döntése alapján — 
pénzjutalomban részesítjük.

A pályázat lebonyolítása, pályázati feltételek. A 
jeligével ellátott pályaműveket lezárt csomagban 
a KISZ MÉV Tanácsa címére (Pécs, 39-es dandár 
út 19.), kizárólag postán lehet beküldeni. A bekül
déshez használt boríték nem tartalmazhat olyan 
utalást, amelyről kiderülhet a szcrző(k) személye, 
vagy munkahelyére következtetni lehet.

A beküldési határidő folyamatos, de legkésőbb 
1989. október 16-ig.

A pályázó címét, esetleges telefonszámát, sze
mélyi számát külön borítékban, a csomagon be
lül, külön jeligés borítékban kell úgy elhelyezni, 
hogy az adatok a boríték felbontásáig mcgálla- 
pílhatatlanok legyenek.

A külön borítékra kérjük jól láthatóan ráírni: 
Alkotó Ifjúság Pályázat, KISZ MÉV Tanácsa.

A pályázó azzal, hogy pályaművét benyújtotta, 
a pályázati kiírás feltételeinek és a bíráló bizott
ság döntéseinek alávetette magát.

A pályázaton való részvétel: A pályázat jeligés, 
melyen saját szellemi munkával részt vehet minden 
35 éven aluli fiatal, illetve ilyen fiatalokból álló 
kollektíva, ha a pályázati kiírás feltételeit ma
gára nézve kötelezőnek elismeri és vele szemben 
kizáró okok nem merülnek fel. A pályázat térjen 
ki arra, hogy a beadás időpontjában az újítás, öt
let milyen hasznosítási stádiumban van.

A pályázaton több pályaművel is lehet pályázni, 
minden egyes pályaművet önálló pályázatként 
kell benyújtani. A zsűri minden pályázatot elbírál 
és értékel.

A pályázat elbírálása: Az elbírálást a KISZ 
MÉV Tanácsa mellett működő FMKT munkabi
zottság végzi, felkért szakértők segítségével.

A pályázatok eredményhirdetése a beküldési 
határidőtől számítva 30 napon belül lesz.

Felhívjuk a KISZ-bizottságokat, vezetőségeket, 
alapszervezeteket, hogy a verseny sikeres lebonyo
lítása érdekében ösztönözzék fiataljaikat a ver
senyben való részvételre és működjenek közre, 
hogy a pályázatok a megjelölt határidőig benyúj
tásra kerüljenek.

Az, hogy a pályázat díjazásban részesül, nem 
zárja ki, hogy a javaslattevőik) újítási, illetve fel
találói, szerzői díjazásban részesüljenek, amennyi
ben alkotói tudomásul veszik, hogy a pályaművek 
beadásával a pályaművek kizárólagos értékesítési, 
forgalmazási, gyártási, hasznosítási jogával a Me
cseki Ércbányászati Vállalat rendelkezik.

A dolgozatokkal kapcsolatos újítói, feltalálói jo
gokat, a hasznosítás, alkalmazás gazdasági ered
ményével, előnyeivel, használati értékével arányos 
díjazási igényt, a megoldást teljes mértékben tar
talmazó, az iparjogvédelmi szabályoknak megfe
lelően kidolgozott javaslatnak a vállalat iparjog- 
védelmi csoportjához — a pályázattól függetle
nül — benyújtott leírás alapozza meg. A javas
latnak viszonylag új műszaki, vagy szervezési 
megoldást kell tartalmaznia, a szerző nevének, 
aláírásának, társszerzői arányának, lakcímének, 
munkahelyének, beosztásának, személyi számának 
feltüntetésével.

Az újítás, találmány értékelése és díjazása a pá
lyázattól és a pályadíjaktól függetlenül történik. 
Amennyiben a MÉV nem tart igényt rá, a pályá
zó a leírt megoldást szabadon értékesítheti, hasz
nosíthatja, ha erre a MÉV-től engedélyt kap.

KISZ MÉV Tanácsa

Vállalatunk munkásőrei — túlnyomórészt szabadidejükben — kétnapos kiképzésen vettek részt Kisvaszaron.
Csöndör László felvétele

Kitüntetés
Május elseje alkalmából 

a Szakszervezetek Országos 
Tanácsának elnöksége a

szakszervezeti mozgalom
ban végzett tevékenysége 
elismeréséül Mizda Ferenc
nek (V. sz. bányaüzem) a 
Szakszervezeti Munkáért 
kintütető jelvény ezüst fo
kozatát adományozta.
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OLDAL
Lesz-e politizáló klub?Nincsen már KISZ,

de mit akar a DEMISZ?

A KISZ MÉV Tanácsa 
politikai programja

A Budapest Sportcsarnokban tartott XII. KISZ- kongresszUson a MaDISz küldötteként jelen volt Varjú László, a KISZ MÉV Tanácsának titkára is. Hazaérkezését követően élményeiről, benyomásairól kérdeztük, annál is inkább, hisz ez á háromnapos tanácskozás a maga nemében párját ritkító változásokat hozott, és rendkívüli jelentőségű a magyar ifjúsági mozgalom történetében.— Nagy Imre beszámolóját követően, melyben a kongresszusra készült dokumentumokkal foglalkozott, a résztvevő negyvenhét tagszervezet mindegyike jelezte, hogy szót kér a tanácskozáson —- emlékszik vissza Varjú László.— A mi tagszervezetünk, a MaDISz képviseletében Zsibrita Ildikó; a Budapesti Közlekedési Vállalat dolgozója kapott szót, és hozzászólásában benne volt az is, amit mi, mévesek kéz. deményeztünk.— Egyébként a kongresz- szus hangulatára, munkájára jellemző, hogy végül többen is elálltak a felszólalási szándékuktól, egyszerűen azért, mert amit mondani akartak, azt valaki korábban már kifejtette a plénum előtt.— Mint ismeretes, a kongresszus menet közben országos gyűléssé alakult, és a KISZ jogutódjaként megalakította a Magyar Demokratikus Ifjúsági Szövetséget, a DEMISZ-t.— Pontról pontra haladva meghatároztuk a szövetség célját, törekvéseit, kidolgoztuk működésének • alapelveit.— A DEMISZ nem fo-l gadja el egyetlen párt irányítását sem és csak olyan politikát támogat, amely az elmúlt évtizedek hibáinak, illetve a modernizációnak
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a terheit nem elsősorban a fiatal generációra akarja hárítani, s amely a valós teljesítményt nyújtóknak valódi, elérhető távlatokat kínál: lakást, állást, egyéni boldogulást.— Ugyanakkor a dokumentumban leszögeztük azt is, hogy a MISZOT keretén belül fogunk tevékenykedni. A gyűlés megbízta a szövetségi tanácsot, hogy teremtse meg a szervezet információs rendszerét és tegyen javaslatot a pénzügyi források elosztására.— Döntés1 2 született arról is, hogy a szerződéses közösségi munkavállalás lehetőségeit, formáit mihamarabb le kell tisztázni. Az elfogadott dokumentumok között szerepelt egy olyan is, amely a KISZ harminckét éves . múltjának tudományos elemzését, az ily módon szerzett tapasztalatok feldolgozását, hasznosítását tűzte ki célul.— Határozat született arról is, hogy a DEMISZ egy éven belül újabb országos gyűlést . hív össze, amikor is azt kell megvizsgálnunk, hogyan is működik a szövetség.— A jelképrendszerünkről a szövetségi tanács — előreláthatólag — novemberben fog dönteni. Ebbe a testületbe egyébként minden tagszervezet, így a MaDISz is egy fővel képviselteti magát, illetve minden ötezer tag után egy- egy plusz képviselőt delegálhat — mondta végezetül Varjú László.
N. G.

1. Általános elvek és célok: — A szabályzat garanciát nyújt a tagszervezetek és az azokhoz csatlakozó alapszervezetek és a tagok autonómiájához, lehetőséget ad az új szervezetek csatlakozására, biztosítja a vitatott kérdések, az eltérő érdekek egyeztetési módjait, a konszenzus kialakítását.2. A létrejött szövetség tagszervezetek — üzemek — közötti szövetség a vállalati tagság érdekében. Működési elve a képviseleti demokrácia. Jellemzője a döntéshozatal demokratizmusa.Legfontosabb elemei: — A szövetség működését a tagok közül delegálással választott tanács vezeti. — A tanács résztvevői: tag- szervezetenként 3 fő, akik közül egy fő szavaz (az „értekezlet” által választott titkár, illetve titkárhelyettes nem tagja a Tanácsnak). A határozatképességet minden tagszervezet képviselőjének jelenléte adja. A tanácsülés elnöki tisztét a tagszervezetek vezetői ülésenként, rotációban töltik be. A napirendek előterjesztője a küldöttértekezlet által választott tit-

Fiatal párttagok kaptak meghívást a közelmúltban a KISZ MÉV Tanácsától, hogy megvitassák a platformszabadságról szóló vitaanyagot. A gyér megjelenés talán annak tudható be, hogy ilyen jellegű ösz- szejövetelre eddig még nem volt példa. A tízegynéhány résztvevő közt akadt olyan középkorosztálybeli, aki részint hivatalból, részint kíváncsiságból tisztelte meg az ifjúságot.„A kétszáz párttag kiszes- ből szeretnénk egy stabil gerincet kialakítani, amely hajlandó és képes lefelé és felfelé politizálni.” Így vázolta Varjú László a fórum célját, amely érdeklődés és igény esetén klubbá nőheti ki magát. Varga Jenő szerint a jelen politikai életben nem holmi szokó, sós nagytakarítás folyik, hanem intézményrendszerünk alapos átrendezése.Ez a folyamat az ifjúság nélkül nem folytatódhat le. Helyesnek és szükségesnek tartja ezen kör rendszeres összehívását.Lakatos Zoltán kihangsúlyozta, hogy nem reni- tenskedők akarnak lenni a csoport tagjai! Azt szeretnék elérni, hogy azok a célok, amikért kiálltak az elmúlt években, célt érjenek, s olyan folyamat induljon meg az országban, melynek hatására bizakodva tekinthetnének a jövőbe.A témától elkanyarodva szóba került a vállalati pártértekezlet, melynek kapcsán a PB képviselője egymaga állt szemben a fiatalokkal. A kérdés, és kritikaözönre válaszolva igyekezett Varga Jenő
A MÉV KISZ Működési Szabályzatakár, vagy titkárhelyettes, vagy felkért szakértő.Döntési mechanizmus: A határozathozatal konszenzus elvén történik. Határozat születik, ha a tagszervezet képviselője nem emel vétót (azaz igennel, vagy tartózkodással szavaz), vagy, ha a tagszervezetek képviselője a határozathozatal során annak részkérdéseiben egyet nem értését fejezi ki, de egészében elfogadja. A részkérdések eldöntése többségi elv alapján (minden tagszervezeti képviselő a folyó év március 31-én regisztrált taglétszáma alapján számolandó). A részkérdésekben kisebbségben maradottak véleményét a határozathozatalnál meg kell jeleníteni.Határozat nem születik, ha bármelyik tagszervezet képviselője vétót emel (azaz „nemmel” szavaz).Az állásfoglalás többségi elv alapján születik. Stratégiai kérdésekben csak az állandó mandátumú értekezlet hozhat határozatot. (A tanács bármely tagja indítványozhatja indoklás

megvilágítani a kérdéses ügyek hátterét. Elsősorban a pb és az apparátus (újra) választása váltott ki nemtetszést a fiatalokban.Hirdetjük a pártdemok- róciát, vitatkozunk a platformszabadságról, teret adunk az MSZMP politikájával alapvetően egyetértő, de részkérdésekben másképp gondolkodók vélemény nyilvánításának, ugyanakkor a párttagok különvéleményének hangoztatását korlátozzuk. Konkrét neveket is felhoztak példának, akiket egyáltalán nem dicsért meg a párt azért, mert nyíltan ország-világ előtt kinyiivó. nította véleményét. Undj László e kérdéshez annyit fűzött hozzá, hogy arc nélküli politikusokból már volt elég. Arcokra, őszinte, nyílt véleményekre van szükség! A párthatározatok és anyagok megfogalmazása legyen világos, érthető, mert sajnos még a most átolvasott vitaanyag sem emészthető meg első olvasásra.A pórtdemokrácia kiterjedésével egyidejűleg számolni kell azzal, hogy megszaporodnak a pártot bíráló vélemények. Az ilyen ügyek nem fegyelmi jellegűek, ezért a KB egy független szerv létrehozását tervezi, melyet hívjunk egyelőre „egyeztető bizottságnak”.A vitaanyag módosításának összegzésére Varjú László vállalkozott, majd kérte a jelenlévőket, hogy a legközelebbi összejövetelre minél több társukat hívják meg.
Helstáb Judith

Programunk alapját a KISZ Országos Értekezletén elfogadott politikai platform jelenti. Ebből — saját gondolatainkkal kiegészítve — alkottuk meg a vállalati szervezetünkre érvényes programunkat.A fiatalok érdekérvényesítését tükröző vállalati törekvéseink:— A vállalat gazdasági tevékenységébe való beleszólás nélkül részt kívánunk venni a vállalat lét. helyzetének stabilizálásában.A munka értékelése kizárólag a munka értéke szerint történjen.Mindenképpen támogatjuk a belső vállalkozások kiterjesztését, a vállalkozói magatartás erősítését.Támogatjuk tagjaink ön. álló kezdeményezéseit (klubok. szakkörök stb).A fiatalok élet- és munkakörülményeinek javítását elérendő célul tűztük ki magunk elé. Számukra szolgáltatásokat szervezünk, és biztosítunk (lakáshozju- tási tájékoztató, jogsegély- szolgálat, gyermek- és felnőtt üdültetés, letelepedési segély stb).Szükségesnek tartjuk a lakásgazdálkodás azonnali javítását is, az első lakáshoz jutás feltételeinek megteremtését.Támogatjuk a fiatal értelmiség törekvéseit is, szükséges e réteg társadalmi, gazdasági és politikai érdekeinek képviselete.Célunk, hogy a fiatalok elképzeléseinek, érdekeinek érvényesítése érdekében minél több képviselőt juttassunk be az MSZMP és a szakszervezet vezető testületéibe.I Ezek szellemében általá.' nos ifjúságpolitikai törek- I véseink a következők:A fiatalság, mint élethelyzet, illetve állapot, ne legyen hátrányos megkülönböztetések alapmotívu. ma.Az életkezdés teljes ellehetetlenülését, a fiatalok vezetővé válásának gátjait ki kell iktatni a társadalomból.Szervezetünk döntéseinek meghozatalában tagjaink beleszólása szükséges.A megújuló MSZMP stratégiai szövetségeseként törekszünk az együttműködésre. Igényeljük a párt segítségét, véleményét, és mi sem mondunk le a pártot érintő elvszerű kritika jogáról.Programunk egy-egy pontjának érvényrejuttatása érdekében — a többféle alternatív érdekérvényesítő szervezet közül — bárkivel hajlandók vagyunk együttműködni. Ezért meggyorsít, juk az alkalmas fiatalok vezetővé történő kiválasztását, képzését és menedzselését.Fentiekből következően fő politikai céljaink:A politika eddigi értelmezését meg kell változtat, ni. Olyan politizálásra van szükség, ahol a gazdaság közvetlen politikai módon való irányítása kizárt.A döntésekbe való beleszólás állampolgári jogon működjék.

sal együtt valamely kérdés stratégiai kérdéssé nyilvá. nítását. ötven százalék plusz egy fő támogatása esetén csak az értekezlet hozhat döntést.) A tanács szükség szerint összehívhatja a különböző választott szervek tagjait.A szövetség képviselői: a titkár, a tagszervezetek vezetői (mandátumuk 2 évre szól, többször újraválasztható, bármikor visszahívható), a titkárhelyettes és a munkabizottságok vezetői.A szervezet gazdasági vi. szonyai: A tagszervezetek önálló jogi személyek. A KISZ, illetve annak utód- szervezete más szervezethez való csatlakozás esetén az adott tagszervezete vagyona, eszköze továbbra is a tagszervezetet illeti meg. A tagszervezet feloszlása, illetve annak a KISZ-ből, vagy annak utódszervezetéből való kilépése esetén a tagszervezet vagyona, eszköze a vállalati szervezetet illeti meg. A szövetség és tagszervezetei gazdálkodásra vonatkozó jog. szabályok keretei között önállóan gazdálkodnak.

Szükséges a tömegek — döntések előtti és utáni — minél szélesebb körbeni tájékoztatása, ezek demokratikus úton történő esetle. ges feloldása.A program szervezeti feltételeinek megteremtését a következő képpen képzeljük el:Az eddigi struktúrából megőrizzük a működő, elfogadott alapszervezeti mechanizmust. A fő hangsúlyt ezen a területen az érdekvédelemre, a sportra, a szabadidős tevékenységre kívánjuk helyezni. Ezek az alapszervezetek nagyobb önállósággal, programjainknak megfelelő anyagiakkal rendelkeznek.MÉV viszonylatban fiatal kommunistákra építve kívánjuk létrehozni a szervezet stabil, marxista értéke, ken alapuló politizáló gerincét, biztosítva ezen keresztül a politizálás lehetőségét, környezetünk politikai, ifjúságpolitikai alakítását.A szervezet harmadik megjelenési formája a lazább — érdekek és érdeklődés, közös feladatvállalás mentén alakuló — ifjúsági szerveződés a KISZ keretén belül. Ezen szerveződé, sek önálló programmal és pénzeszközzel rendelkeznek. Dinamikusan alakulhatnak, szűnhetnek meg, annak függvényében, hogy az azt alkotó fiatalok mennyire érzik szükségét, eredményességét közösségüknek (például vállalati dolgozók lakóterületi alapszervezeteinek megalakítását, működését minden téren és minden módon támogatjuk).Azok legyenek tagjaink, akik elfogadják politikai programunkat, megfogalmazott, képviselt értékeinket, azok, akik már most érzik, hogy az egyéni bol. dogulásukat megcélzó élet- stratégiák megvalósításának folyamatai lelassultak, tartalmukban hiányossá váltak és érzik annak szüksé. gességét, hogy a várható kihívásokra csak csoportosan lehet eredményesen válaszolni, akik tudják, hogy az elkötelezettséget nem egymás rovására, hanem együtt, egymást erősítve kell művelni. Olyan szervezetet teremtünk, amelynek működése demokratikus, áttekinthető, tagjai által ellenőrizhető.Programunk megfogalmazása — mely tartalmában folyamatosan kiegészülhet az azt erősítő elemekkel — a helyzet radikális megváltoztatásának igényével tör. tént.A KISZ vállalati küldött- értekezlete március 18-án ' úgy döntött, hogy a válla, lati ifjúsági szervezet a MaDISz-hoz. a Magyar Dolgozók Ifjúsági Szövetségéhez jelentkezik regisztrált tagsággal. Politikai programjuk és működési szabályzatuk ezért teljesen összhangban van a MaDISz programjával.A MaDISz programjáról a soron következő II. közgyűlés után számolunk be.Várunk sorainkba, számítunk rád!
KISZ MÉV Tanácsa
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Repesztgetünk, jövesztgetünk?

Vállalkozni kell(ene)
I Amikor az elmúlt hetekben a megyei lapban több
ször is olvastam a vállalat „Robbantás nélkül!” címet 
viselő hirdetését, kellemes bizsergést éreztem a szívem 
tájékán. Azon egyszerű oknál fogva, mert így summáz
tam magamnak: valami megmozdult, ez lehet a kezdet 
a mostanában oly gyakran elhangzó többlábon állás 
felé.A hirdetésben olyan szolgáltatásainkat kínáltuk, amelyre feltehetően nincs sok vállalkozó. Beton, és kőtömbök robbantás nélküli repesztése épületen belül és kívül, kőzettömbök méretre repesztése, kőzetek jövesztése, szegecsek beépítése, furatok készítése szerepelt az „étlapon”. A megnyugtató érzés. hogy na, végre lépünk kifelé, hogy nem csak az ércre gondolunk, mint elsődlegesre. Ez mindaddig meg is maradt bennem, amíg a téma jó ismerőjével beszélgetni nem kezdtem. A IV. sz. bányaüzem fejlesztési részlegének aknászával, Rostás Gábor

ral történt eszmecsere után ugyanis már sántának találtam a menyasszonyt.
— Egy. kicsit lépjünk 

vissza az időben. Hogyan 
kezdte a részleg, azon belül 
a csoport az ilyen jellegű 
külső munkákkal való fog
lalatosságot?— Annak idején teljesen véletlenszerűen indultak e

Na, mi akarsz lenni, kisfiam? Előd Szaniszló rajza

, Cs. F. hegesztő, munkavégzés közben a hegesztési salak eltávolítására használt hidegvágót akarta megélesíteni. Beindította az állványos köszörűgépet, amelyen a tárgytartó asztal szabályosan be volt állítva. A hidegvágót a bal kezébe fogva, azt a köszö. rpszerszám oldalához tartotta. A kő berántotta a hidegvágót és a bal kezének lj-es ujja a hidegvágó és a tárgytartó asztal közé csí- pődött és közben erősen megroncsolódott. A dolgozó a köszörüléshez előírt védő-

munkavállalások, személyes kapcsolatok alapján. Különböző fúrási feladatokkal kezdődött mindez, amit elsősorban bérmunkában, a Pécsi Közúti Építő Vállalatnak végeztünk. Hidak, felüljárók pillérmegerősítésénél, vízáterészek kiképzésénél vállaltunk fúrási munkákat. A későbbiekben aztán . más, komolyabb munkához is hívtak bennünket, olyan feladatokhoz, amelyekhez a bányászati technológiákat is lehetett adaptálni.
— Mit jelent a hirdetés

ben szereplő beton- és kő
tömbök robbantás nélküli 
repesztése?—.Ezt ott kell kezdenem, hogy 6—8 éve figyeltünk fel a feszítőcementre. A múlt évben felvettük a kapcsolatot a Szilikátipari Kutatóintézettel, és a feltalálóval, aki ezt az anyagot gyártja és felhasználói szerződést kötöttünk velük,

ami előnyt biztosít nekünk a feszítőcement-felhásznalás terén. Először csak próbára hoztunk ebből a cementből, Próbáltuk külszínen, a bányában több-kevesebb sikerrel. Végül is külső vállalkozásainkban is elkezdtük kipróbálni, majd használni, elég jó eredménnyel. Dolgoztunk a húsiparnál, ahol zárt térben betontömböt repesztettünk vele.
— Mi az a feszítőcement? — Egy olyan anyag, ami6—48 óra alatt a fúrt lyuk. ban olyannyira megduzzad, hogy a beton-, kőzettesteket szétrepeszti, elhasítja. Az anyag térfogata 1,5— 1,8-szorosára nő meg, s 300 —400 kilopond/négyzetcen- timéter nyomást képes leadni, s ez azt jelenti, hogy a bazalttömböt is megrepeszti.
— Mi indokolta pont 

most ezt a hirdetést a vál
lalkozásokra?Több összetevő. Az egyik minden bizonnyal az, hogy az elmúlt évben négyöt hónap alatt négy-öt ember ilyen bérmunkával 2,3 millió forint bevételt ho_. zott. Az is indokolta, hogy tegyük közhírré, mi tudunk valamit, és jól, amit rajtunk kívül nem sokan.

Fontos az is, ismerve a vállalat helyzetét, hogy minden elszalajtott forint pazarlás, tehát vállalkozni kell, marketing tevékenységet kell folytatni.
— Akkor ez jó üzlet a 

vállalatnak és a csoportban 
dolgozó embereknek?— Az, hogy jó üzlet-e a vállalatnak, csak gyanítani merem, hogy igen. Ez a hirdetés azonban nem épülhet négy-öt emberre, de még tízre sem. Ügy vélem, ha mi valóban többlábon akarunk állni, akkor változtatásokra van szükség. Nem tartom elfogadhatónak, hogy nehezen vetkőzzük le a bürokráciát, az aprólékos adminisztrációt, a lassúságot, az anyagért, szerszámért való kuncsor. gást, s azt sem, hogy még mindig akadnak, akik a jó ügymenetbe csak azért is keresztbe tesznek. így nem lehet vállalkozni.— Az embereknek így, ahogy van, nem üzlet ez az alvállalkozói tevékenység. Egyszerűen nincsenek érdekeltté téve, s ebből következik, hogy nem is lelkesednek, nincs ami serkentse őket. A fejlesztési részlegen belül a kőzetmechanikai csoport végzi ezeket a bérmunkákat, csakhogy nem mindegy, hogy ugyan
Tanulságosbalesetek

az az ember esetleg egy re- habos, a tényleges munkaidejében műszerrel a nyakában mér-e, vagy esetleg ugyanazért a pénzért nyolc órán keresztül bérmunkában mondjuk fúr egy hidat.— Az igazsághoz az is hozzátartozik, hogy drágán dolgozunk, a jó ég tudja, hogy miért, de olyan szorzókkal számolunk, hogy ihaj. A vállalati számlázási módszer olyan, hogy a ténylegesen felhasznált műszakokat, anyagokat amikor megadjuk, a különböző rezsiszorzók elkezdik úgy sokszorozni, hogy mire ösz- szeáll a számla, a megrendelő hanyatt esik. így előbb vagy utóbb versenyképtelenné válunk. Az, ahogy esik, úgy puffan szemlélettel csak tönkre menni lehet. Nem tudom, hogy mii teszünk akkor, ha egyidő- ben több megrendelő is jelentkezik, s hogy a jó életben lehet majd ennyi emberrel elvállalni a megbízásokat. Pláne akkor, ha mellette még ugyanezeknek az embereknek el kell végezniük az üzemi, fejlesztési részleg adta feladatokat is.
— Végezetül, ha nem ti

tok, érkeztek jelentkezések 
a hirdetésre?— Nem' tudom, hogy titok-e, vagy sem, én egy jelentkezőről tudok, egy hatalmas istállóban betonvályúkat akart a megrendelő szétrepesztetni, de az ár hallatán úgy döntött, jól jöhetnek még az utókornak azok a vályúk.

Veress Tamás

felszereléseket használta, de a baleset mégis 33 munkanap kiesést okozott.A baleset nem következett volna be, ha a sérült betartja a Vas-, Fém- és Acélipar Kohászati Balesetelhárító és Egészségvédő Övórendszabály köszörülésre vonatkozó előírásait, amely kimondja, hogy kézi köszörülés közben a korong oldalán köszörülni tilos, kivéve az e célra készített korongok esetén.Jelen esetben csak a korong homlokfelületén lett volna szabad köszörülni.
H. Zs.

Két ötlet
több
kerékre

A közelmúltban megrendezett 
ötletbörzén Bakit László föld 
alatti művezető, a III. sz. bá
nyaüzem ifjú gépészmérnöke 
két figyelemre méltó javasla
tot tett.

Az egyik, hogy a csehszlo
vák gyártmányú PN—1700-as 
önjáró szállító-rakodógépek 
hidrosztatikus hajtásrendszeré
be hidraulikus differenciálzárat 
építsenek be.

— Ezeknél az önjáró beren
dezéseknél komoly gondot je
lent, ha valamelyik kerék meg
csúszik, vagy éppen a talaj 
egyenetlensége miatt levegőbe 
kerül — magyarázza az ifjú 
szakember. — Ilyenkor ugyanis 
a másik oldalon lévő keréken 
megszűnik a hajtás. A cél az, 
hogy ezt megakadályozzuk, 
ilyen jellegű próbákozások, el
képzelések már tavaly is fog
lalkoztattak bennünket, de hid
raulikus úton, szelepekkel, ezt 
a problémát nem tudtuk meg
oldani.

— Valamelyik BNV-n én már 
láttam hidrosztatikus berende
zésekhez használható hidrauli
kus differenciálzárat és azt is 
megtudtam, hogy ezeket a Da- 
nuvia gyártja francia exportra. 
Ennek beépítésével megszűn
nek a fent említett problémák, 
mert ha az egyik kerék csak 
tiz százalékkal is többet for
dul, mint a másik, a differen
ciálzár azonnal bekapcsol. Két 
darabot rendeltünk a Danuviá- 
tól és, ha minden jól megy, 
akkor őszre már beépíthetjük 
őket.

Bakk László másik javaslata 
az volt, hogy a BSZ-43-D típu
sú szervizskocsiknál kerékagy- 
bolygó-műveket alkalmazzanak.

— Ezek a Szolgáltató üzem 
által gyártott kiszolgáló gépek 
sajnos sokat állnak féltengely- 
törés miatt — mondja a műve
zető. — Ezeknél a berendezé
seknél az jelenti a gondot, 
hogy itt, a bányabeli viszonyok 
között a rendkívüli igénybevé
tel miatt a ZIL féltengelyek 
idő előtt ehasználódnak.

— Ismeretes, hogy, ha nagy 
fordultatot viszünk egészen a 
kerékig, a közbeeső elemek 
nincsenek úgy igénybe véve. 
mint amikor a sebességváltó
ból kis fordulattal, de nagy 
nyomatékkai jön ki a meghaj
tás. Kerékagybolygó-művel ezt 
a problémát meg lehet oldani. 
A nálunk használt, de időköz
ben már leselejtezett UL—2-es 
NDK gyártmányú önjáró rako
dógép kerékagybolygó-művei 
méreteinél fogva alkamasak ar
ra, hogy beépítsük azokat az 
egyik szervizkocsiba. A dolog 
azonban nem olyan egyszerű, 
mint az első hallásra tűnik, 
ugyanis ehhez át kell még ala
kítanunk a BSZ-43-D fékrend
szerét is. Ezt a munkát a 
gyártó Szolgátató üzem szak
embereivel közösen szerelnénk 
végezni — mondotta végezetül 
Bakk László.

N. G.

Amikor néhány évvel ezelőtt szaporodni kezdtek 
a vibrogaratok a III. sz. bányaüzemben, a GHH-s 
körlet két ifjú bányamérnöke elgondolkodott azon, 
miképp is lehetne a megtöltött csilléket olyan jel
zéssel ellátni, amelyből egyértelműen kitűnik, hogy 
a termelvény melyik döntőből származik.

Egy-egy ilyen vibrogaratból százszámra töltik a 
csilléket, így, ha mindegyiket az üzemben használa
tos fa rovással (ez amolyan gyújtósra emlékeztető 
aprőfautánzat, melyre valamilyen íróeszközzel róják 
fel a csapat számát) látták volna el, akkor a legfiir- 
gébb kezű bányászok is órákat pepecseltek volna a 
„gyújtósfás” adminisztrációval.

így aztán egy ideig a köveket festegették. A két 
önjáró technikával dolgozó csapat egyikét a kék, a 
másikat a sága színű jelölte oly módon, hogy a szí
nező anyagot a teli csillék tartalmára juttatták.

A festék azonban már akkor sem volt olcsó mu
latság, azóta pedig a zongoraláb kivételével minden 
termék ára csak emelkedett szép hazánkban.

így született meg a két ifjú szakember fejében az 
úgynevezett műanyag rovás gondolata. Az alig egy 
arasz hosszúságú, csipeszszerű jelölés egy mozdulat
tal a csille peremére helyezhető és akkor sem esik 
le onnan, ha a kerekek esetleg már a talpfákon 
szökdécselnek.

Ezekből a hajlékony, normális használat esetén

A kőszínezék rovás(-)ára
szinte elnyűhetetlen „csipeszekből” két-kétezer dara
bot készíttettek, öt színben. A tízezer darab mű
anyag rovás pontosan annyiba került, mint a ter
melvény beszínezésére üzemj szinten fél évenként 
elpocsékolt festék.

Igaz ugyan, hogy eleinte volt gond elég, hisz, ha 
ezeket a rovásokat még a csapolás előtt a csille pe
remére helyezték, a színes kis „csipeszek” nemigen 
tudtak ellenállni a lehulló kőzet ostromának, de alig
hogy tudatosult az emberekben, hogy azt a töltés 
után sem nehezebb felhelyezni, ugrásszerűen növe
kedett az újfajta rovások átlagéletkora.

Már-már a csipesznyugdíjkorhatár felemelése is 
szóba került, amikor valaki felfedezte, hogy a mű
anyag rovás hosszabbik szárát — valamilyen szer
számmal — a rövidebbhez igazítva kiválóan alkal
mas kerti asztalok széltől lebbenő térítőinek rögzí
tésére.

Ez a felfedezés a csipeszállomány oly mértékű 
megcsappanásához vezetett, mintha pestis támadta 
volna meg egy középkori város lakosságát.

A „járvány” elmúltával azonban még mindig ele
gendő rovás maradt és ma is ezeket használják a

körletben. Igaz, bizonyos emberi feledékenység foly
tán a rovások egy része esetenként a csillefordítók
nál indul utolsó útjára a bunkerek, majd az érc
szállító autók platója felé, de az a féléves „festék
pénz”, amit annak idején befektettek, kamatostul 
megtérült.

A III. sz. bányaüzemi bunkerekhez nap, mint nap 
százával érkeznek a csillék Petőéről és az V. sz. bá
nyaüzemből is. A piros kőszínezék az előbbiek, a 
fehér az utóbbiak jele. Az itt dolgozók ennek alap
ján tartják nyilván, honnan, mennyi termelvény ér
kezik.

En tudom, hogy a finom kelme úgy értékes iga
zán, ha a színeivel is hívogat. Nem is akarok agi
tálni a kőszínezék rovására. De, ha a kőszínezék- 
rovás ára ily magas, talán érdemes lenne elgondol
kodni azon, nem volna-e érdemes a másik két üzem
ben is ilyen csipeszekbe fektetni az évi „festékkölt
ség” egy részét?

Tudom, dőreség lenne új színekkel operálni, hisz 
mondjuk a kutyafül-rózsaszín és a delfinmáj-vörös 
között normális ember — pláne sötétben, vagy fél
homályban — nemigen tud különbséget tenni. De 
gondolom, ha az öt színű ma is használt egy-egy 
fajta rovás a másik két üzemből kikerülő csilléket 
ékesítené, spórolni lehetne a festékek árán — válla
lati szinten nem is keveset. Nógrádi Gábor
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Találkozás
Színházi jegyzetBár az üzemi lapnak nem feladata kritikát közölni — erre megfelelően felkészülve sincs —, feladata azonban tájékoztatni ar. ról, ha a kollektíva egy tagja, vagy csoportja valamilyen kiemelkedő teljesítményt nyújt, valami nagyot alkot.A Pécsi Nemzeti Színház és a Pécsi Harmadik Színház bemutatta Nádas Péter—Vidovszky László: Találkozás c. tragédiáját Vin- cze János rendezésében.Bennfentes nem lévén a színházi világban, jómagam nem tudom, hogyan történik ott a műsorválasztás. Több, feltehetőeh teljesen naív és laikus elképzelésem van, ám az a legvalószínűbb, hogy a bemutatásra kerülő darabok kiválasztásában a legnagyobb szerepe és így érdeme is a rendezőnek van. ö az, aki mondanivalóját, annak aktualitását tekintve a legjobban magáénak érez egy- egy művet, aki érzelmileg, értelmileg, hangulatilag azonosul a darabbal, megtalálja benne saját gondolatait, egyéniségét. Ezt láttam bizonyítva a Találkozás Vincze János által történt színrevitelében.Az örkény-trilógia, Pilinszky és Mrozek után újra századunk, ezen belül is történelmi közelmúltunk legizgalmasabb, legfájóbb, legellentmondásosabb történései idéződnek fel egy asz- szony és egy fiatalember találkozásában. Egy asszony, Mária (Sebők Klára), aki a háborúnak éppúgy áldozata, mint az azt követő idő. szaknak, egyéni tragédiájában, mint cseppben a tenger, ott a történelem tragikuma, s nagy tanulsága: nincs cél, mely bármilyen eszközt szentesítene. Egy fiú (Puskás Tamás), aki kétségbeesetten, olykor az őrület határán keresi a titkot, apja titkát, keresi

A Ságvári Endre
Művelődési Ház programjából

Stúdiógalériában 30-ig: Ban- 
hoifer József mohácsi festő
művész kiállítása.

A Harmadik Színház és a 
Pécsi Nemzeti Színház közös 
műsora 16-án, 19-én, 26-án 15.00 
órakor, 28-án 10.00 órakor és 
30-án 15.00 órakor: Csipkerózsi
ka, zenés mesejáték.
Ságvári Mozi

13- án 16 órakor: A dzsungel 
könyve (USA film).

14- én 18 órakor: Ómen (USA 
film).

20- án 16 és 18 órakor: Bosz- 
szúvágy (USA film).

21- én 10 és 18 órakor: Com- 
mundó (USA film).

27-én 16 és 18 órakor: ördög
űző (USA film).

VÁLLALATI ésÜZEMI TERVMUTATÓK
teljesítése

(1989. I—IV. hó)
VÁLLALAT:

fémtermelés kg 108,7".
vágathajtás fm 103,1",
létszám fő 97,5",
geológiai mélyfúrás fm 91,4",

ércdúsító üzem:
vegyi feldolgozás t 102,0%

BÁNYAÜZEMEK: III. IV. V.
százalékban

nyersérctermelés fkg 93,8 111,2 104,0
vágathajtás fm *> 1 122,7 94,8

helyét, szerelmét, s tudja, hogy a „múltat be kell vallani’’, de egyben fél is a bizonyosságtól, a könyörtelen igazságtól.Amikor a címlapon megláttam, hogy két szerző neve szerepel, kissé értetlenül álltam előtte: operettet, daljátékot jeleznek így, mutatva, hogy az író, s a zeneszerző egyenrangúak. De mit kerres itt, egy tragédia címe előtt? Nos, ennek a drámának kiváló aláfestője, nélkülözhetetlen kiegészítője a hárfa, a hegedű és az ütőhangszerek, vagy inkább zajeffektusok, kiemelik, segítik érvényre jutni a hangulati elemeket. Kór — ez minden bizonynyal a stúdió előadás kikerülhetetlen velejárója —, hogy helyenként elnyomja, zavarja a szöveget.Vincze János rendező sok új, meghökkentő megoldást talált a mondanivaló markánsabb kiemelésére. Bátran el színházban talán kissé szokatlan eszközökkel is: hosszú csöndekkel, szünetekkel, a pillanatig sem erotikus meztelenséggel, ugyanakkor az erotikus hatást kiváltó szövegmondással, a kultikus, a közönségnek talán kissé nehezen érthető, de hangulatilag, érzelmileg befogadható jel- képrendszerrel. Werner József díszlete találó, odaillő, segíti a lényegre koncentrálást. a színészek kiválasztását is csak dicsérn1 lehet. A mind szöveg, mind játék szempontjából rendkívül nehéz darabban végig bírják a közönség figyel- njét, feszültség és figyelemfenntartó szavaikkal, gesztusaikkal, mozgásukkal. S a dráma végén nincs taps. A nézők megrendült arccal, csendben, pengő hegedűhúr hangjai mellett lassan rádöbbennek, vége a játéknak.
Kablár János

28-án IC és 18 órakor: Rend
őrakadémia I. (USA film).

Az ANK Művelődési Ház 
programjából

15- én 18 órakor: Lakótelepi 
Néplőiskola Előítéletek c. so
rozatának vendége: Csepeli 
György szociálpszichológus.

16- án 18 órakor: Az ANK
Művészeti Iskolája növendékei
nek kiállítása és hangversenye.

17- én 20 órakor: Moby Dick
koncert. Belépő: 80 forint. 20 
órakor: SZEXEPIL koncert.
Belépő: 80 forint.

18- án 18.30 órakor: Mosoly — 
fotókiállítás megnyitója az au
lában.

20-án 20 órakor: PAX-buli. 
Belépő: 80 forint.

26- án 20 órakor: Deák Bili 
Gyula koncertje. Belépő: 80 
forint.

27- én 20 órakor: A Kentaur 
együttes koncertje. Belépő: 100 
forint.

(Folytatás az 5. oldalon)

ötszáznyolcvanan vásároltak jegyei arra a jótékonysági koncertre, melyen Pécs három legnagyobb fúvósze- 
kara: a Pécsi Vasutas Koncert-fúvószenekar, a Mecseki Szénbányák Koncert fúvós zenekara és a Mecseki 
Ércbányászati Vállalat Koncert fúvós zenekara adott hangversenyt a POTE aulájában. Az est teljes bevé
telét gyógyászati segédeszközök vásárlására fordítják. Képünkön a MÉV Koncert fúvós zenekarát Háry Ba
lázs vezényli. Csöndör László felvétele

Kéthetente PVTVImmár tíz éve annak, hogy az országban először az MTV Pécsi Stúdiója öntevékeny vállalkozásként kábeltelevíziós adást sugárzott Üjmecsekalján. Azóta a közösségi antennarendszerek lehetőségeit kihasználva, hazánkban sokhelyütt működik már városi televízió.Lvov-Kertváros lakói az utóbbi években mór rendszeresen nézhették a Nevelési Központból sugárzott műsorokat, azonban a Városi Televízió adásai máshol nem voltak foghatók.Ez év áprilisától azonban már adottak a feltételek, hogy a VTV programját közel kétszázezer lakos láthassa. Az első kísérleti adás, melyet az elmúlt hónap utolsó szombatján sugároztak, már eljutott a város csaknem valamennyi lakójához. A Pécsi Városi Televízió műsora azokban a lakásokban, ahol közösségi antennarendszert használnak, az 1-es programon fogható, családi házakban, illetve ott, ahol nincs „központi antenna”, a misinai, illetve a Dianna téri kisegítő adók adáskörzetében a 49-es és a 26-os VHF csatornán vehető.Ezentúl kéthetente szombat reggelenként közel kétórás műsorral jelentkezik majd a Városi Televízió és, mint azt Müller István felelős szerkesztőtől megtudtuk, műsorpolitikájuk célja a pécsi embert állítani a középpontba.A város életével, mindennapjával foglalkozó témákon túl, számos érdekes információval, rövid szórakoztató blokkokkal színesítik a programot.Az állandó rovatok mellett, mint például a Szóbeszéd, a Plusz-mínusz, vagy a Mesterkonyha sok-sok érdekességgel szolgálnak azoknak, akik reggel héttől a televíziózást választják.Amikor az újjáalakult Városi Televízió ez év februárjában társult az MTV Pécsi Körzeti Stúdiójával, jogot nyert arra, hogy az MTV frekvenciáját használhassa. Csak így nyílhatott lehetőség arra, hogy műsoraikat az egész város lakossága láthassa. A Posta és a HÍRGÉP szakemberei pedig azt ígérik, hogj’ mindent megtesznek azért, hogy a PVTV műsorai lehetőleg jó minőségben legyenek foghatók Pécs egész területén.

Műholdvételi rendszer, vagy kábelrekonstrukció ?

Van aki szidja, van aki élvezi
Még jól emlékszem azokra az időkre, amikor elő

ször került szóba, hogy a kertvárosi lakásokban 
lehetővé válik a műholdas televíziózás. Ott élő 

ismerőseim vigyori arccal mesélték, hogy milyen jó is 
lesz nekik, mert fotelból nézhetnek majd olyan műso
rokat, mint a fejlett nyugatiak. Azóta ugyanezek az 
ismerősök már arról panaszkodnak, hogy szögletesfe- 
jűek a gyerekek, mert állandóan a zenei klippeket, a 
rögbit és pankrációs közvetítéseket kísérik figyelem
mel. Bár már lecsendesedtek a kezdeti ujjongások, 
de most, hogy Üjmecsekalja és a Szigeti városrész is 
hamarosan bekapcsolódik e vételi lehetőségbe, előtér
be kerültek a jólértesültek által sugallt változtatások.
Például az, hogy a francia adás helyett mennyivel 
jobb lenne a nyugatnémet, vagy a Sky Channel jelen
leg sugárzott szórakoztató programja helyett egy má
sik programot beállítani.Életszínvonalunk romlásával egyenes arányban emelkedik a zúgolódás amiatt, hogy amíg Kertvárosban ezer forintot, addig miért kell Uránvárosban ugyanezért a szolgáltatásért kétezret, sőt, az Ércbányász utcában ötezer forintot fizetni.E kérdések tisztázása végett kerestük fel a HÍRGÉP antennaüzemében Szi

geti Rudolf üzemvezetőt és 
Torma Tamás tervezőt, üzemvezető-helyettest.

— A műholdas vételre 
alkalmas antennarendszert 
sokféleképpen nevezik az 
emberek. Mondják kábel- 
rendszernek, nevezik para
bolaantenna kiépítésnek és 
műholdas vételi lehetőség
nek is. Pontosan mi az a 
munka, amit önök Kertvá
rosban jelenleg is végez
nek?— Rosszul került ki mindig is a kommunikációs rendszereken keresztül a köztudatba az — válaszol Torma Tamás —, hogy mi a műholdvételi rendszert építjük ki. Erről tulajdonképpen szó sincs. Mi alapvetően a hajdanában kiépített antennarendszernek a renkonstrukcióját végeztük, s végezzük még ma is. Ebbe fért bele — tulajdonképpen véletlen egybeesés folytán -— a műholdvételi rendszer kiépítése is.— Ez a rekonstrukció a jobb képminőségért történt elsősorban, s igen kis részt foglal el a felújításban a műholdas vételi lehetőség. Ez a munka végül is Kertvárosban 16 ezer lakásban teremtett jobb vételt, s lehetőség nyílt így arra is, hogy a nagyárpádi városrészt is erről a rendszerről üzemeltessük. Arról nem beszélve, hogy ezzel a rekonstrukcióval ez a rend

szer magasabb minőségi fokozatba lépett.— Ez a rendszer tízéves — mondja Szigeti Rudolf —, a fekete-fehér televíziós korban épült, de azóta van színes televízió, teletex és video. Mások lettek a műszaki követelmények, arról nem is beszélve, hogy a híradástechnikában évente megváltozik minden.
— Akkor maradjunk a 

rekonstrukciós program el
nevezésnél. Kertvárosban 
jelenleg ez hol tart?

— A házerősítők cseréjénél — válaszol az üzemvezető-helyettes —, ami feltehetően még a jövő évre is áthúzódik, hiszen 600— 700 erősítő cseréje van még vissza.
— Űjmecsekaljára és a 

Szigeti városrészre mikor 
kerül sor?— Uránvárosnak már megérkezett a fejállomása. Ez az a berendezés, ami az antennarendszeren keresztül fogadja a kültérből, műholdról érkező jeleket, s nagyközösségi szinten feldolgozva bejuttatja a kábelbe. Itt már megkezdődtek a munkák, igaz, a vételben még nem látnak kü
Könyvajánlás
Balogh Sándor: Magyarország 
külpolitikája 1945—1950

E könyv Balogh Sándor: A 
népi demokratikus Magyaror
szág külpolitikája 1945—1947 cí
mű munkájának bővített és 
átdolgozott változata és szer
vesen kapcsolódik a Magyaror
szág külpolitikája című soro
zat korábbi köteteihez. A szer
ző jelen munkájában felvázol
ja Magyarország külpolitiká
ját. külpolitikai törekvéseit az 
Ideiglenes Nemzeti Kormány

lönbséget a lakók. A mű. holdas vétel kezdete ez évben várható, s talán a perifériás részekben is, például Szigeti út. Tiborc utca, Ércbányász utca.— A Szigeti városrész- - ben egy hónap múlva kezdjük a munkákat, s talán ott is még ebben az évben foghatók lesznek a műholdas adások.
— Nyereséges a vállalat

nak ez a vállalkozás, vagy 
netán ráfizet?— Ha a tendencia így megy tovább — veszi ót a szót az üzemvezető —, ak-, kor éppenhogy beáll szintre, nem is keresünk, nem is vesztünk. Kertvárosban az ezer forint még annyit is ért, Uránvárosban a kétezer, mire elkészül a rendszer már nem annyit ér Az Ércbányász utcai ötezer forintos „hozzájárulás” viszont nem fedezi a költségeinket. az egyértelműen ráfizetés nekünk.

— Van-e lehetőség arra, 
hogy az elkövetkezendők
ben a három műholdas vé
telnél többet is lehessen 
fogni?— Lehetőség lenne többre is, de engedély erre ! a háromra van. Majd egyszer, ki tudja.

— Fzek szerint, nem lesz 
a közeljövőben műholdvé
teli kánaán?— Magyarországon az életszínvonal zuhan, ezt tudomásul kell venni. Azt is, hogy az emberek túlnyomó' többsége 60—100 ezer forintot nem tud kiadni ekkora vételre alkalmas televíziókészülékre. Hogy mit: hoz a jövő? Ahogyan maga sem tudja, én sem tudom — mondotta befejező-, sül Szigeti Rudolf.

Veress Tamás

megalakításától a koreai hábo
rú kitöréséig terjedő időszak
ban. szoros kölcsönhatásban 
a szövetséges nagyhatalmak 
közép- és délkelet-európai po
litikájával, valamint a nemzet
közi helyzet alakulásával.

Nem kerüli meg a szerző á 
párizsi békekonferenciát meg- 

különösen a korabeli 
közvéleményt foglalkoztató ké
nyes külpolitikai kérdéseket 

a fegyverszüneti szer- 
a, német nemzetiségi

',‘‘,!v°SíiAs .kitelepítését, a ma- 
vo an„2seh?z’oviSk lakosságcse- 
r -egyezményt, a Jóvátételt és 
megMlagpyod^XVet gaZdaságl
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(Folytatás a 4. oldalról)
27- én 20 órakor: Candy-bull. 

Belépő: 80 íorint.
28- án 14 órakor: Gyermek

nap. A Tranzit együttes Alla- 
tosdi c. műsora. Az ANK 
gyermek- és ifjúsági csoportjá
nak műsora, pecázás, kakas
ütés, szügbeverés, gólyalábazás, 
karikahajtás, játszóházak.

ANK Mozi

13-én 16 órakor: Az új föl
desúr (magyar film). 18 és 20 
órakor: A Nindzsa színrelép
(amerikai film).

21- én 15 órakor: A dzsungel 
könyve (amerikai film). 17 óra
kor: Volt egyszer egy ameri
kai I.—II. (amerikai film).

22- én 16, 18 és 20 órakor:
Bosszúvágy III. (amerikai film).

28- án 15 órakor: Vadölő 
(NDK iilm). 17 és 19 órakor: 
A kockázat ára (francia iilm).

29- én 16 órakor: Piedone 
Egyitomban (olasz film). 18 és 
20 órakor: Omen (amerikai 
film).Intenzív alap- és középfokú 
angol nyelvvizsga előkészítő 
tanfolyamot tart a művelődé
si ház felnőttek részére július 
3—28-ig. Időtartama 48 óra. A 
foglalkozásokat hétfőn, kedden 
és . csütörtökön 17—21 óráig 
tartják. Részvételi dij 2400 fo
rint. Jelentkezés a művelődési 
ház információjában, illetve a 
41-233-as telefonon.•

Játsszunk színházasdit! —kü
lönleges nyári napközis tábor. 
Várunk minden színház, szín
játszás, tánc, jazz-balett, moz
gásszínház iránt érdeklődő 1— 
5. osztályos tanulót! Foglalko
zások rendje: délelőttönként 
torna, balett, jazz-balett, színját-i 
szás, maszk- és jelmezkészités. 
mesebalett videón stb. Dél
után: strandolás, mozi, múzeu
mok, állatkert stb. Turnusok 
ideje: június 12-től folyamato
san hetenként. Részvételi díj: 
800 forint/hét. Jelentkezni lehet 
május 17-én és 18-án 7—10 órá
ig és 17—18 óráig a művelődé
si ház I. emeleti klubtermében.*

Nyelvi napközis tábor. Né
met, olasz és angol nyelvi cso
portokba hívjuk az 1—5. osz
tályos tanulókat, akik 15 fős 
közösségekben vehetnek részt 
a különböző programokban: 
strandolás, sportolás, kirándu
lások stb. A csoportok az 
adott helyszínekhez kapcsolódó 
nyelvi szókészletet dolgozzák 
fel. Elsődleges célja, a beszéd
értés és a kifejezések készsé
gének fejlesztése.

Turnus ideje: június 12—jú
nius 23-ig. Részvételi díj: 2000 
forint'2 hét. Jelentkezni és a 
részvételi díjat befizetni május 
17—18-án 7—10 óráig és 17—19 
óráig a művelődési ház I. 
emeleti klubtermében lehet.

Mi az új a lakástámogatási szabályzatban ?
Amikor e beszélgetés a munkasellátási osztály ve

zetőjével, Szabó Sándorral írásban is megjelenik 
lapunkban, a vállalati szakszervezeti bizalmi tes

tület már döntött a kollektív szerződés módosításában, 
közte a lakásépítés, vásárlás támogatási szabályzatának 
változtatásáról.

— Mi tette szükségessé 
a támogatási szabályzat 
módosítását?— Két alapvető oka van. Az egyik, hogy a támogatás fedezetét biztosító pénzeszközök egyre csökkenő mértékben állnak vállalatunk rendelkezésére. Másrészt a különböző PM rendelkezések és Minisztertanácsi rendeletek, köztük a 106/1988. számú, melyek egyrészt a vállalati elszámolást szigorították, továbbá, amelyek a kormányzat új hitelpolitikájának megfelelően, az építkezési, vásárlási kölcsönök kamatfeltételeit megváltoztatták. Ez megszüntette az úgynevezett kedvezményes kamatozású kölcsönöket és a munkáltatói támogatás vonatkozásában is intézkedett. Ma eredendően 18,5 százalék kamat, 1 százalék kezelési díj mellett vehető igénybe építési, vásárlási kölcsön.— Szinte mindenki előtt ismeretes, hogy a másfél szobás lakás közel 800 ezer forint, illetve egy háromszobás lakás közel 1,3 millió forint. Amennyiben valaki hozzá is jut ilyen személyi tulajdonú lakáshoz, kevés hitellel pénzintézeti kölcsönt, illetve munkáltatói támogatást kénytelen igénybe venni (ahol erre még egyáltalán van lehetőség).— A szinte elviselhetetlen kamatterhek ellentételeként a Minisztertanács a 106/1989-es rendeletében szociálpolitikai kedvezményekről is intézkedett. Kedvező törlesztési feltételeket biztosít, a kamatok egy részét az állami költségvetés átvállalja, amennyiben a vásárló, építő megfelel a kritériumoknak (35 év alatti fiatalok, egy-, két- és többgyermekes családok stb., amelyekről most részletesen nem kívánok szólni).

— Visszatérve a támoga

tási szabályzat módosításá
vá. Milyen lényeges változ
tatásra kerül sor?— összességében huszonöt helyre javasoltunk módosítást, természetesenebben sok olyan is van, ami inkább statisztikai, formai azért, hogy a közérthetőséget javítani tudjuk. A névleges változásokat az alábbiakban foglalnám ösz- sze: — a „jogos lakásmérték alsó határa” fogalom az MT rendelet állásfoglalása alapján „méltányos határra” változott. Ez a gyakorlatban azt jelenti, hogy korábban egy négytagú család jogos lakásigény mértékének alsó határa kétszobás lakás volt. A változtatás annyit jelent, hogy most méltányossági alapra helyezve az ügyet, a négytagú család két és fél, háromszobás lakás építése, vásárlása során is támogatható.— Jelentős változás, hogy míg korábban építési telek vásárlására munkáltatói támogatásra nem volt lehetőség, most az adható támogatási összegen belül építési telek vásárlására is nyújtható vállalati támogatás.— Fontos módosítás, hogy amennyiben a vállalat saját szervezésben oldja meg a lakáshoz jutást, úgy nem szükséges a tanácsi nyilvántartásba vétel.— Nagyon lényeges, hogy ha ma a dolgozó bármilyen formában is oldja meg lakásproblémáját (hisz ma szinte kizárólag saját erőből, saját bonyolításban kénytelen ezt tenni), a vállalati támogatás adható.— Súlyponti kérdésnek tartom, hogy a 3000, illetve a 4000 műszakos dolgozóink, akik már előzőleg teljesítették ezen műszakszámokat, nincsenek kizárva a támogathatók köréből.— A pénzügyi támogatás lehetősége bővült a korábbihoz képest azzal, hogy

akkor is támogatható a dolgozó, ha a méltányos határt kielégítő lakással rendelkezik, de épít, vagy vásárol másikat, abban az esetben, ha elhagyandó lakására a vállalat vevőt, vagy bérlőt jelölhet.— Látszólag formai változás, de alapjában lényeges tartalom húzódik meg mögötte, amikor a „vissza nem térítendő kölcsön” helyett „felfüggesztett kölcsönről” beszélünk. Esetleges szerződésszegésnél vari ennek óriási jelentősége.
— Tudom, szorosan nem 

függ össze a támogatási 
szabályzat módosításával, 
de Patacs-Nyugat építésé
nek megkezdése állítólag a 
korábban említett 106/1988. 
MT sz. rendelkezés 12. 
pontjában foglaltak miatt 
csúszik?!— Igen! Ezen rendelet említett pontja épp a családi ház építésében nem teszi érdekeltté vállalatunkat, hisz akik Patacs-Nyugaton kívánnak házat építeni, és személyi tulajdonú lakásuk jelenti az induló tőkét, ezt nem bocsáthatják a vállalat rendelkezésére, hogy elhagyandó lakásukra vevőt
Háromszázalékos bérfejlesztés április elsejétől
(Folytatás az 1. oldalról)figyelembe véve 1989. évben maximálisan 3 százalékos bértömegnövekedéssel számolhatunk. A dolgozók átlagbére ennél nagyobb mértékben is növekedhet, ha csökken a létszám. Törekedni kell azonban a tervezett vájvégi létszám feltöltésére és megtartására.A javaslatot 3 százalékos bérfejlesztésből 2 százalékot minden üzem a tervezett létszámának arányában kapja meg, míg 1 százalékot a három bányaüzem vájvégi dolgozóinál kell felhasználni. Ez a rendszer figyelembe veszi, hogy a vájvégi létszám csökkentését a vállalat nem tervezi, így e területen nem szabadul fel külön bér, míg más területen erre lehető

jelölhessen a vállalat, hanem az OTP-nek a ren- dekezésére kell bocsátani, aki licitlakások közé sorolja be ezeket. Márpedig, ha a vállalat ily módon nem tud többletlakáshoz, jutni, akkor nem érdeke a csalá- diház-építés támogatása.— Ezt az intézkedést velünk együtt sokan kifogásolták, és ugyan a beszélgetés időpontjában hivatalos értesítést nem kaptunk, de más forrásból úgy tudjuk, hogy a Minisztertanács április 20-án, amikor a lakástörvényt elfogadta, vele egy időben a 106-os rendelkezés 12-es pontját is megváltoztatta, számunkra is kedvező irányban, és amint hivatalosan is értesítést kapunk a változásról, úgy az üzemeket is értesítjük.
— Ha már Patacs-Nyugat 

építkezését szóba hoztuk, és 
számunkra valóban kedve
zően változik a rendelke
zés, akkor hogyan alakul a 
hitelezése az építkezésnek?— Tájékoztatásul el kívánom rtiondani, hogy Patacs-Nyugaton az első sorházas formában épülő 17 lakás — Dévényi Sándor
ség lesz. Egyéb területen tehát a létszám-megtakarításból a tervezett fejlesztésen túl is növelhető az átlagbér, ezért szükséges a vájvégi dolgozóknál a külön anyagi elismerés.A bérfejlesztés 3 százalékos összege éves szintű, tehát az egész évre tervezett bértömegre vonatkozik. A pénzügyi helyzet bizonytalansága, a fluktuáció miatt azonban a vállalatvezetés április 1-jétől javasolja felhasználni. A kapott bérfejlesztés tömegének felhasználását az üzemi szakszervezeti bizalmi testület egyetértésével kell kialakítani.A vállalatvezetés az irányműszakbérek növelését jelenleg nem javasolja. Folyamatban van a munkabérek számítógépen történő feldolgozása, s ezzel össze

tervei alapján — kivitelezése megkezdődött, melynek átadási határideje ez év december. A rendelet .változása pedig azt jelenti, hogy a családi ház építésére jelentkezők között a nyár közepén megkezdjük a személyre szóló telekkijelölést és vele párhuzamosan 5—6 ajánlott, családi-? ház-tervet is szeretnénk az építők rendelkezésére bocsátani. .;— Jelenleg is keresünk kivitelezői kapacitást és technológiákat a további mintegy 70—80, sorházas lakás megépítésére, melyét, ugyancsak a nyári hónapokban indítanánk, OTP címzett beruházásként, 1990-es átadási határidővel. A jelenleg épülő 17 lakás, melynek alapozási munka- • latai elkezdődtek, SZAP- TERM—BETONYP , techno- ' lógiával fog ' megépülni, a becsült négyzetméter költ- ‘ sége, és szeretném kihangsúlyozni, hogy ez a jelen pillanatra vonatkozik, 20 ezer forint, összességében . Patacs-Nyugaton -217 csald- ' diház-építési lehetőséggel 500 lakás építését tervezzük.
függésben javasolják majd a bérszerkezetek módosítását, az irányműszakbérek emelését. Addig a vájvégi dolgozók bérfejlesztését mozgóbérként, anyagi ösztönzésre használják fel.A vállalati szakszervezeti bizalmi testület a rétegen- kénti bérfejlesztés mértékén módosításokat javasolt. Ügy döntött, hogy az alapbérfejlesztés minden kategóriában 3 százalékot érjen el, melyet a létszámmegtakarításból szármázó bérből és az üzemi mozgóbérkeretből gazdálkodnak ki az üzemek.A továbbiakban döntött arról, hogy az I. negyedévre jutó bérfejlesztési hányadot bányásznapkor, hűségjutalom kiegészítéseként, mozgóbér formájában kell kifizetni.

Mongóliában a wolframbányászat beindultPontosan három évvel ezelőtt, ugyancsak áprilisban indult az első munka- vállaló csoport a vállalattól a Wolframinvest beruházási munkáinak megkezdésére. Most áprilisban viszont már a ténylegesen bányamunkát végzők csoportja ült repülőgépre. Ezzel kapcsolatban kérdeztük elutazása előtt Karsai Ernőt, aki a kinti csoport műszaki igazgató helyettese, azaz egyszemélyi vezető.
— Tudja pontosan, hogy 

hová és milyen körülmé
nyek közé kerülnek?— Természetesen azt tudom és tudjuk mindannyian, hogy helyileg hová kerülünk, s a körülményekről is vannak híreink. Amúgy nehezen tudom elképzelni kinti életünket, de ahogy előttünk a beruházók megbirkóztak a feladatokkal és a kinti körülményekkel, úgy minden bizonnyal ez nekünk is sikerül majd.

— Mekkora létszámmal 
és hány csapattal állnak 
munkába?

— A mostani társaság három részre tagozódik, lesznek bányászok, ércdúsítással foglalkozók és gépészek. Ez a létszám körülbelül egy itthoni körletállománynak felel meg. öt fejtési és egy vágathajtó csapatot tervezek három műszakban történő foglalkoztatással, de lehet, hogy technikai problémák miatt a kezdetben ez a fajta telepítés nem jön össze.
— Az a hír járja, hogy 

az önök előtt kint dolgozók 
a beruházási munkákkal 
időben, anyagiakban meg
csúsztak egy kicsit.— Én annyit tudok, hogy a beruházás túlfutott a tervezett költségkereten. Tény, hogy felhalmozódott egy kis adósságállomány ezért szeretném, ha mi ebben az évben ezt rendezni tudnánk úgy, hogy a jövő évben pénzügyileg már tiszta lappal indulhassunk.

— Mint egyszemélyi ve
zető, szabad kezet kapott a 
bányászok kiválasztásában?

— Igen, minden dolgozót én válogattam ki. Hiszem, hogy nem lesz gondunk, legalább is nekünk uráno- soknak, s legjobb tudásunk szerint igyekszünk megbirkózni a feladatokkal.
— A kint dolgozók fize

téséről regéket mesélnek az 
emberek. Sokan tudni vé
lik, hogy havi fizetésük fel
ér egy vagyonnal.— Bár vagyonnak nem nevezném a fizetésünket, de ránézésre én is szép jövedelemnek látom, egyelőre. Fizetésünket dollárban, tugrikban és forintban kapjuk. A forint tulajdonképpen jelentéktelen összeg, ami jó, ha a jövedelem- adónkat fedezi. A tugrik nyolcvan százalékát lehet hazautalni, de feltehetően ez nem fog sikerülni senkinek. hiszen Mongóliában azért valamiből élni is kell. Tehát jószerével, fizetésként az átlagosan 240—300 dollár az ami megmarad, amit egy összegben mindig haza kell utalnunk.

— Saját munkájával kap
csolatban, mit mondana?— A felelős műszaki vezetői feladatok ellátása az enyém, ami tulajdonképpen főmérnöki feladatok végzését jelenti. Bővebbet erről nemigen tudok mondani,

A Wolframinvest Cagan Davag-i telephelye madártávlatból.

hiszen egy távoli országban szokatlan körülmények között fogok dolgozni. Jóllehet a bányamunkához értek, a bányászokat ismerem, de a dolgozók nagy részéről, akik más vállalatoktól kerültek ki, semmit
sem tudok. így gyanítom, hogy különösen a kezdeti időkben személyes, emberi problémákkal telik majd el munkaidőm nagy része — mondotta az elutazása előtti napon Karsai Ernő.

V. T.
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A 6 A út patacsi elágazásánál épülő impozáns építményről két héten keresztül igyekez
tünk adatokat beszerezni. Annyit sikerült kinyomoznunk, hogy az építő a Mecsekép Kisszö
vetkezet, ahol azonban nyilatkozni az építkezésről csupán egyetlen ember illetékes. Nos, az 
illetékest ezidáig nem sikerült elérnünk. Így nem sikerült megtudnunk, hogy pontosan mi 
épül, milyen technológiával, ki az építtető, s mikor kerül átadásra. Tehát marad továbbra 
is a szóbeszéd, ami csupán annyit tartalmaz, hogy a létesítmény elkészülte után építő
anyagokat árusít majd, illetve építési eljárások bemutatására szolgál. Fotó: Csöndör

A bőrfoci
másképp
pattanAlig hogy véget ért a vállalati teremlabdarúgó- bajnokság, a csapatok a Ho Si Minh-park salakos pályáira vonultak és csütörtökönként itt keserítik egymás, no, meg a bőrfoci életét.Bőrfociét, mert hogy a teremben „környezetvédelmi okokból” röplabdát használtak, ami ugye főként a technikás játékosoknak kedvez, most viszont már inkább az erő és a gyorsaság dominál.Az átállás talán egyedül a Központ csapatának sikerült zökkenő mentesen, akik két emberelőnyt adva ugyan 3-2-re kikaptak az Anyagosztálytól, de a következő meccsükön — immár teljes létszámmal — 13-0 arányban verték az ÉDÜ-t.A teremben oly jól szereplő V. üzemiek és pető- ciek, hol csúszkálnak, hol botladoznak a salakon, így három forduló után a tabella alsó régiójában tanyáznak.Jót tett viszont a friss levegő a Kutató-mélyfúró üzem játékosainak, akik ed dig valamennyi meccsüket megnyerték, és amíg a telemben szinte számolatla nul kapták a gólokat, itt most úgj’ tűnik, náluk a legszigorúbb a „portaszolgálat”.

N. G.

Mi és a környezetvédelem
A dögkutak szűkös befogadóképessége miatt bizony nehéz dolog 3300 tonna állati hulla biztonságos elhelyezése a mai világban, még akkor is, ha ez a mennyiség csupán egy megye problémája.Ott, ahol a falvak többségében nitrátos a víz, ahol atomtemető építése ellen tiltakoznak az emberek, ahol a sok tucatnyi sebtében létesített szemétlerakóhely közül jó. ha csupán tizenkettő felel meg minden tekintetben az előírásoknak. egy-egv meddőhányó vörös posztó a környezetvédők szemében.A Hazafias Népfront megyei elnökségének április 27-ei ülésén, ahol Baranya környezet- és természetvé

Az utak Utahba vezetnekHa egy kisebb, nem is oly korszerű személyi számítógép egyetlen lemezére felvihető adathalmazt tekintjük etalonnak, szükségtelen csodálkoznunk azon, hogy őseink a sorskérdések eldöntésekor inkább bíztak a törzs varázslójának mor- mogásában — annál is inkább, mert e tekintélyes szakértő jövendőmondók hókusz-pókuszaiból éshanghordozásából legalább a vezérük messzemenő következtetések levonására érezte magát alkalmasnak.Ha a varázsló nem is, de ő tudta, hogyan kell dönteni. Akkoriban eleink a papiruszt nem ismervén, jobb esetben fára, vagy agyagtáblára rótták írásjeleiket, rosszabb esetben kőbe vésték igazságaikat.Ha nem kellettek volna hozzá százszámra mílhás állatok, bölcs vezéreink bizonnyal legalább Hajdú- hadház-téglás-alsóig hurcolhatták volna a még pogány magyarok etelközi és az annál is régebbi viszontagságait rendszerbe foglaló bibliotékáját.Ha Ond, vagy mondjuk Töhötöm az adott pillanatban a nyerge alá nyúl és kivesz egy mágneslemezt, melyen mindez rajta van, akkor mi most — szerény becslésem szerint — Utah államban élnénk.

delmi helyzete volt a téma, éppen ezért sok szó esett vállalatunkról is.A szakértők által készig tett rendkívül alapos előterjesztés ugyan csak érintőlegesen foglalkozott vállalatunk környezetszennyezésben betöltött szerepével, ám enngk nagyon prózai oka volt, nevezetesen az, hogy egy egész sor adatmérés eredményét még ma is sűrű homály fedi. Pontosabban titoktartás kötelezi a vállalatot és ennek feloldására az illetékes állami vezetés a mai napig nem adott engedélyt.Különböző méréseket persze végeznek — egyebek között a Köjál is —. melyek erredménye alapján a jelenlévő szakemberek

A hét vezér ugyanis vagy menet közben a ló hátán merült volna el a múlt átfogó, részleteiben is alapos, tudományosan elemző, perspektivikus tanulmányozásában és ez esetben a vikingek a Nagy víz túlsó partjára szállították volna őket rémületükben, vagy a komputer magyar gyártmány lévén felmondta volna a szolgálatot.Garanciális szerelő híján ez utóbbi eset még inkább nyugatra irányította volna a magyart, de hát akkoriban az Alpok lábánál virágzó városokban a kereskedők nem a videókra, hűtőládákra és személyi számítógép-alkatrészekre specializálták magukat.Frankföldön pedig a bevásárló turizmus pláne nem volt divat, így valószínűleg megintcsak a vikingeknél kötöttünk volna ki.Teóriám szerint a mai Utah állam határán a hét vezér tanácsot ült volna és miután meggyőződtek, hogy egyetlen besenyő sem követi már őket, legböleseb- bikük emigyen szólt volna: Testvéreim, tovább egy tapodtat se! Kerülhetnek még utódaink nehéz helyzetbe és akkor majd hálával zengik a nevünket, hogy a nyugati tőke itt helyben vagyon!
Nógrádi Gábor

egyöntetűen azt állították, hogy a lakosság egészsége nincs veszélyben, de. mint minden titkosan kezelt, misztifikált dolog, vállalatunk tevékenységének velejárói is találgatások táptalaját képezik.A környezetvédelmi szakemberek részéről — nyilván a hiányos adatszolgáltatás miatt — a legfigye- lemre méltóbb ötlet az volt, hogy ha már egyszer az adatok titkosak, legalább azt jó volna tudni, hogy az abaligeti út közelében létesített V. sz. bányaüzemi légaknánál mennyire szeny- nyezett a ventillátorok által kihajtott bánynlevegő.Szó esett a holdbéli tájakra emlékeztető perkolá- ciós dombokról és az egy

Újra kör
egységekért 
a Bányász 
KupábanÁprilis 18—19—20-án aIII. sz. bányaüzem honvédelmi klubja volt a házigazdája az 1989. évi hatfordulós lőversenysorozat első fordulójának.Kellemetlen esős, szeles időben feküdtek lőállásba a férfi kispuskások. A 25 fős mezőny ennek ellenére jól kezdett. Az élen a házigazdái Ruzics János végzett 183 körrel. Ott volt a nyomában Bradits László (Szolgáltató) 182 és Dömötör Ferenc (V. üzem) 131 körrel.Csapatban most a Szolgáltató végzett az élen 537 körrel, második az V. üzem 532, míg harmadik a III. üzem 529 körrel. A verseny meglepetése az ÉDÜ ötödik helye.A női versenyre már ideális volt az időjárás, de ennek ellenére a 15 fős mezőny mérsékelten szerepeli Ragoncsáné (Szolgáltató) 176 és Tarjányiné (ÉDÜ) 171 körös eredménye mondható jónak. A harmadik helyezett Vörös Zsuzsa (ÉDÜ) 159 körrel.Csapatban az első az ÉDÜ 484, második a Szolgáltató 464, harmadik a Kutató-mélyfúró 440 körrel Az utóbbiak fiatal, lelkes csapattal indultak, akii zömmel középiskolai tanú lók, ifjúgárdisták. Tőiül majd a későbbiekben vár. ható javuló, stabil eredmény.A pisztolyosok versenyében a dobogós helyezéseket a rutin döntötte el a lelkesedés ellenében, vagyis volt minősített versenyzők egymás között osztozkodtak. Bayer László (Szolgáltató) 182 körrel első lett. őt követte Herr László ér Somogyi György ÉDÜ versenyzők 181—181 körrel. Itt 21 fő állt lőállásba.Csapatban az ÉDÜ tartja az elsőségét 535 körre, nyomában a Szolgáltató 522, harmadik a III. üzem 465 körrel. A következe fordulók időpontjai és rendezői: május 23—24—25-énIV. üzem, június 6—7—8-án Szolgáltató, szeptember 12 —13—14-én Kutató-mélyfúró és október 3—4—5-én V. üzem.

Varga Béla

re magasodó meddőhányókról is, amelyek elsősorban tájvédelmi okokból — nyilván esztétikailag — kifogásolhatók.Vállalatunk számára némi vigaszt jelentett, hogv a megyében működő többi bánya — legyen az kő vagy kőszén — rekultivációs tervek hiányában szintén komoly gondot okoz a környezet- és természetvédelemnek.A hozzászólások során többen is úgy vélekedtek, hogy a bányászati tevékenységet folytató vállalatoknál a termelői arat úgy kellene megállapítani, hogv i a természeti környezet helyreállítására is jusson , pénz.
N. G. I

         Válámi van,
    de nem áz igazi...

I
A minap könny szökött a szemembe, no, nem 
azért, mert a cigrettafüst gellert kapott a munka 
hevében. Egyszerűen pofára estem. A kezembe ke- 
| rült ugyanis a január 1-jén hatályba lépett vál- 
í lalati kollektív szerzú'dés törzsgárda tagságot sza
bályozó passzusa. Rögvest megállapítottam, hogy 

a szegény embert már nem csak az ág húzza. Az 
adóról, vámról, inflációról, magas vérnyomásról 
már nem is szólva.

Ezt az évet én, naív lélek, tudni illik úgy kezd
tem el, hogy az idei bányásznapon majd kitüntetés
sel a mellemen feszítek. Ez a tudat éltetett, s a 
bányásznapra már nagyon készültem.

Na, nem valami nagy kitüntetésről álmodoztam, 
azt ugyanis már a kisdedóvóban megtanultam, el
ismerést csak a jók kapnak. Én csupán a 15 éves

Itörzsgárdatagságért járó Bányász Szolgálati Ér
demérmet akartam. A gazdasági válság viszont 
már a nyakunkig ér, igaz is, akkor minek a za
kóra jelvény, ha a lekvár lassan a fiilünkig ér.

Bár belátom ezt az észérvet, de igazán várhat
tak volna a szerződést módosítók egy évet. Már 
csak azért is, mert a jövő esztendőben szép ke
rek számot írunk majd az újabb szerződésre. 
1990-ben remélem, ki tudom majd még számolni, 
hogy mikor is telik le vállalatunknál a húsz évem. 
Igaz, többen kedvemet szegték már, mondván, 
1994-ben nem, hogy jelvény nem lesz, de hol le
szek én már? Bosszantó, Máriagyűdre jár a sok 
jövőbelátó? Mi az, hogy nem leszek, érdemérem 
nélkül egy tapodtat sem megyek. 1999-ben pedig 
beállók majd az aranygyűrűs seregbe. Ja, hogy az 
sem lesz már? Ki érti ezt, csak nem megy tönkre 
az ország?

Akkor ugyanis 2007-ben hová álljak? Vagy 
nyugdíjra sem jut már, mert a szabályt általírják?

—resta—

Peches csapat az APEHFolyik a nagyüzem a labdarúgó SZMT Kupában, ahol vállalatunk több, mint egy tucat együttessel képviselteti magát. Csapataink többsége sikerrel mutatkozott be. A Szálló és a Szolgáltató már tovább is jutott a második fordulóba, a Petőfi SE és a Tanép legyőzésével. A visszavágók előtt biztos továbbjutónak tűnik a III. üzem ..A”,, ők9-1-re verték a DÉDÁSZ-t, a III. üzem „B” pedig 7-2-
AZ 1989. ÉVI KISPÁLYÁS 

LABDARUGÓ-BAJNOKSÁGRA

Vili. forduló. V. 18., csütör
tök ltí óra: III, üzem „A”—V. 
üzem „B”; Anyagosztály—V. 
üzem „A”- ÉDÜ—Szálló. 16.50 
óra: IV. üzem ,,B”—Központ; 
KW-öntöde: Szolgáltató—IV. 
üzem „A”. 17.40 óra: III. tizem 
,11”—Fejlesztés.

IX. forduló. V. 22., hétfő 16 
óra: III. üzem „A”—IV. üzem 
„B”; III. üzem „B”—V. üzem

Méves öröm, postás bánat
A sors úgy hozta, hogy a 

kézilabda SZMT Kupa kereté
ben mind a lányoknál, mind 
a fiúknál MÉV—Posta mérkő
zésre került sor. Amint az 
várható volt, férfi csapatunk 
biztosan jutott tovább. Idegen
ben 18-16-ra, hazai pályán 
26-16-ra verték ellenfelüket.

Nyugállományba kerüli: Süli 
Mihályné geológus technikus, 
Lomcsák János föld alatti moz
donyvezető (III. sz. bánya
üzem), Kiss Józsefné takarító
nő, Koltai László targoncave
zető (IV. sz. bányaüzem), 
Brettner Ede aknász (V. sz. 
bányaüzem). Szegedi Gvula 
föld alatti szállító csillés, Strif-

Baráti sporttalálkozó
Május 19-én, 20-án és 21-

én öt sportágban ismét meg
rendezik a MEV—-Szőjvet nagy- 
követkség sporttalálkozót. Új
donság, hogy ezúttal kosáriab-

re „ruházta” meg a Bőrruhát.Peches csapat az APEH, amely a Vállalati kispályák labdarúgó-bajnokság legjobb formában lévő együttesét, a Kutató-mélyfúrót kppta ellenfeléül. Fúrósa- irjk 6-1-re győztek, így a visszavágó már csak formaság.Ragyogóan szerepelt női csapatunk is, ők először3- 1-re, majd a visszavágón4- 0-ra verték a BÉV-et!
„B”. 16.50 óra: ÉDÜ—IV. üzem 
„A”; öntöde—Szálló. 17.40 óra: 
Anyagosztály—Fejlesztés: Szol
gáltató—V. Üzem „A”; KMÜ- 
Központ.

X. forduló. V. 25„ csütörtök 
16 óra: IV. üzem „A”—Szálló; 
III. üzem „B”—ív. üzem „B”; 
ÉDÜ—V. üzem „A”. 1C.50 óra: 
öntöde—Központ, III, üzem 
„A”—KMU; Anyagosztály—V, 
üzem „B”. 17.40 óra: Szolgál
tató-Fejlesztés.

Lányaink az első mérkőzésen 
9-8 arányban ugyan alulma
radtak, de a visszavágót 12-8-ra 
megnyerték, így a mieink ju
tottak tovább. Ez a siker an
nál is inkább értékes, mert 
arra már csak a legöregebbek 
emlékeznek, amikor lányaink 
utoljára nyertek a fürge kezű 
postáskisasszonyok ellen.

ler Gyula külszíni segédmun
kás (Szolgáltató üzem), Kisda- 
róczi János felelős szerkesztő 
(Központ).

Nyugállományba került dol
gozóinknak ezúton is megkö
szönjük vállalatunknál végzett 
eredményes munkájukat. s 
nyugdíjas éveikhez. kellemes 
pihenést és jó egészséget kí
vánunk.

Meghalt: Sárközi Zoltán kül
színi furómester (Kutató-mélv- 
fúró üzem), Katona József önt
vény tisztító (Szogáltató üzem).

méghozzá nemcsak a a fér 
hanem a „ök iS- „
lúen 01K°S találkpzó lesz a 
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